
цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.45080 

+0.97% 
Българска народна банка

EUR/USD:  1.34810  

     -0.96% 
Българска народна банка

Sofix: 346.20 

    +0.53% 
 Българска фондова борса

BG40: 109.76  

 -1.13% 
 Българска фондова борса
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Fullcharger 
монтира първите 
зарядни станции 
за електромобили

Република 
Ирландия 
- гордост и 
безизходица
Новини ▶ 6

Тема на броя ▶ 4-5

Новини ▶ 8

Трансферите 
към офшорки 
ще бъдат 
облагани

Цифрови- 
зацията се 
отлага с две 
години

Свят  ▶ 10 

България и Румъния 
в Шенген - приоритет 
за унгарското 
председателство на ЕС

Законите 
не важат 
за “Холдинг 
Пътища”
Дясната ръка на 
Васил Божков Орлин 
Хаджиянков е 
нарушил закона, като 
не е разкрил вътрешна 
информация и така е 
ощетил акционерите 
на компанията. Това 
показа проверката 
на Комисията за 
финансов надзор
▶ 7
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Печеливш
даниел акерсън

Губещ
Северин Шван

 
Ден преди историческото си завръщане на Нюйоркската фон-
дова борса от General Motors обявиха, че ще разширят пър-
вичното си публично предлагане на обикновени акции с 31%. 
Детройтската компания, ръководена от Даниел Акерсън, ще 
предложи акции за 478 млн. USD. Повечето от тях ще се прода-
ват чрез американското правителство, което се опитва да 
„разтовари” дела си от 61% .

Швейцарският фармацевтичен гигант Roche ще съкрати 
4800 работни места през следващите 2 години. По-голямата 
част от тях ще бъдат в САЩ. Основните позиции, които 
предстои да бъдат закрити, са в продажбите, маркетинга 
и производството. С тази стъпка компанията, която се 
управлява от Северин Шван, се надява да спести 2.4 млрд. USD 
до 2012 г.  Подробности на стр. 15

Мнения

По темата „HSBC е 
консултантът за аец 
„Белене”

Продължаваме да пла-
щаме за АЕЦ „Белене”. 
Защото е от полза на чер-
вената мафия, наша и на 
Путин! Досега сме дали 
над 2 милиарда лева, сега 
ще даваме още... пове-
чето пари се дават чрез 
мафиотската структура 
на БЕХ.

ГерБавия  

Бойко Борисов пак се 
опита да метне ЕК за 
„Южен поток”! В подпи-
сания договор Бълга-
рия дава „неограничен 
транзит и права” на 
братските комунисти-
капиталисти на Путин! 
Дава и се ослушва! Ако 
може и това да мине... по 
Живковски! 

кобург Велчев

▶

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Краят на здравно-
то осигуряване в 
България. Правител-
ството прави смели 

крачки към връщането на 
бюджетното финансиране 
в сектора.

2 HSBC е консултан-
тът за АЕЦ „Беле-
не”. Британският 
трезор бе избран 

пред консорциума, оглавя-
ван от банка Ротшилд.

3 Най-скритият 
проектозакон в 
държавата. Право-
защитниците са 

обезпокоени и критикуват, 
но на сляпо новия закон за 
конфискация на имуще-
ството.

Малко по-светло и по-справедливо

От следващата година всички 
български компании и физически 
лица, които превеждат пари към 
офшорни зони, ще се облагат с 
10%. (Повече подробности какви 
са другите данъчни промени четете 
на стр. 6.)

Въпреки че не е ясно какъв 
ще е финансовият ефект от този 
данък, добрата новина е, че това е 
стъпка към изсветляването на ико-
номиката. Най-накрая компаниите, 
които досега масово превеждаха 
пари по офшорни сметки за уж 
консултации, ще се замислят дали 
да правят подобни упражнения, 
защото това ще им струва малко 
по-скъпо.  

Офшорна зона и офшорни 
компании винаги са били мръсни 
думи в България. През последни-
те 20 години капиталите с неясен 
произход намираха убежище именно 

там. Така следите им се губят и 
нищо не им пречи да се върнат в 
България като „чужди инвеститори”.  

Големи компании използват 
офшорните зони най-малко по 
две причини: да намалят обла-
гаемата си печалба и да запазят 
собствеността непрозрачна. Това е 
на корпоративния фронт. Същите 
удобни схеми обаче прилагаха и 
физическите лица, затова и новият 
данък „офшорка” важи и за тях. 
А съмнително забогателите по 
висшите етажи на властта нямат 
много избор и за да прикрият 
необяснимо високите си доходи, 
имат един ход - официално да се 
водят консултанти на офшорни 
фирми, които де факто са тяхна 
собственост.  

Има и една трета категория 
богати хора, които не присъстват 
в регистрите. Те на практика не 

притежават нищо - всичко се води 
на чуждо име. Тези, последните, 
дори не са в сивия сектор. Тях 
просто ги няма.  

Всичко това е напълно закон-
но и нито един представител на 
някоя от споменатите групи не 
може да бъде обвиняван за избора 
си. По-малкият проблем е, че 
приходите на държавата са още-
тени. По-големият е, че голяма 
част от бизнеса остава непрозра-
чен. Зависимостите остават скри-
ти, средата е фалшива. Въвежда-
нето на данък „офшорка” е в тон 
с тенденциите в целия Европей-
ски съюз. Лидерите на съюза 
вече се обявиха за създаването на 
система за контрол и санкции над 
офшорните зони. Но много по-ва-
жно е, че с въвеждането на данък 
„офшорка” България има шанс да 
тръгне по пътя на изсветляването 
на икономиката. 

Компании-
те, които 
досега 

масово превеждаха  
пари по офшорки, 
ще се замислят дали 
да правят подобни 
упражнения

коментар

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.43684 

+0.10%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.36120   

     -0.10%
Българска народна банка

Sofix: 344.36 

    +0.05%
Българска фондова борса

BG40: 111.02   

 +0.59%
Българска фондова борса

Сряда
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Свят ▶ 10Новини ▶ 6

ЕК: Трайков  
обеща промяна  
в договора  
за “Южен поток” 

"Лидл"  
ще търси  
3 процента 
пазарен 
дял

Компании ▶ 12-13Компании ▶ 11Новини ▶ 8

Бизнесът 
поиска 
реформи,  
а кабинетът 
обеща

Дълговата криза заплашва  
бъдещето на Евросъюза,  
предупреди  
Херман ван Ромпой

Краят на 
здравното 
осигуряване 
в България
Правителството направи обратен 
завой и се върна към бюджетното 
финансиране в сектора  ▶ 4-5
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На лошото се учим лесно, но не и на доброто
коментар

“А какво щеше да 
стане, ако се бяхме 
залепили за Ирландия, 
както ни съветваха 
някои?” С този въпрос 
премиерът Бойко Бори-
сов се опита да обосно-
ве икономическата си 
политика. Разбира се, 
въобще не изглежда, 
че някой в правител-
ството знае какво точно 
се случва в Ирландия 
и откъде е дошъл 
проблемът. Защото 
всъщност, що се отнася 
до погрешни политики, 
май сме се залепили за 
Ирландия - но не и що 
се отнася до правилни, 
реформаторски поли-
тики.

Ирландия преди 25 
години беше една от 
най-бедните страни 

в ЕС. Сега Ирландия 
вече е една от трите 
най-богати страни в ЕС. 
Ирландия в края на 80-
те и през 90-те години 
е пример за реформа-
торска икономическа 
политика, която води 
до огромен икономи-
чески прогрес. Това е 
положителната част от 
ирландския опит, от 
който ние за съжаление 
не се учим достатъчно. 
Нашите политици не 
искат да правят рефор-
ми, страх ги е да правят 
каквото и да е и затова 
България и Румъния по-
стоянно се борят коя от 
двете да е най-бедната 
страна в ЕС.

Не че Ирландия е 
единственият положи-
телен пример. Напро-

Що се отнася 
до погрешни 
политики, 

май сме се залепили 
за Ирландия - но 
не и що се отнася 
до правилни, 
реформаторски 
политики

Георги ангелов, 
старши икономист в институт 
“Отворено общество”

коледен подарък

тив, исторически има 
много бедни страни, 
които са станали богати 
за кратко време. След-
военното германско 
икономическо чудо, 
създадено от реформа-
торските политики на 
Лудвиг Ерхард, е из-
ключителен пример за 
бързо забогатяване. И 
други страни в Европа 
след Втората световна 
война постигат висок 
растеж благодарение на 
добра среда за бизнес, 
ниски данъци, добра 
икономическа полити-
ка. След края на кому-
низма някои страни от 
Източна Европа успяха 
също да забогатеят бла-
годарение на реформа-
торска политика. Може 
да даваме и много 
примери извън Европа. 

Много малко се учим 
от добрите примери 
обаче.

За сметка на това ло-
шите идеи ги прилага-
ме безпогрешно. Точно 
Бойко Борисов минала-
та година в последния 
момент реши да не се 
премахва данъчното 
облекчение за лихвите 
по ипотечни кредити 
за млади семейства. 
Въпреки че именно 
подобни политики за 
насърчаване на ипотеч-
ното кредитиране дове-
доха до имотния балон 
не само в Ирландия, но 
и в други страни.

Също така в послед-
ните години Ирландия 
не правеше много нови 
реформи и икономи-

ческото й развитие 
се забави. Някак си в 
добрите времена поли-
тиците стават мързе-
ливи. В България това 
сме го възприели на 100 
процента, неслучайно 
никога не сме имали 
особено висок иконо-
мически растеж.

В Ирландия се по-
явиха съмнителни 
връзки между политици 
и компании (особено 
строителни). Няма ли 
ги и в България в много 
по-голяма степен? 
Постоянен лобизъм за 
привилегии виждаме 
всеки ден.
За съжаление лошите 
примери следваме, до-
ри без да го съзнаваме. 
А добрите някак си ни 
се изплъзват.

цитат

Ще се противопоставя 
категорично на опитите, било 
чрез закон, било чрез други 

механизми и хватки, да се ликвидира 
Българската академия на науките

дарение

100
хил. лв. струва софтуерът за управление при кризисни 

ситуации в енергетиката, който фирма “ЕСРИ-България” 
дари на министерството на икономиката

▶

 Георги Първанов, президент на България

Логистичният 
гигант GEFCO 
стъпва на 
българския 
пазар

Компании ▶ 11
В броя четете още

България е в дъното 
на класацията по 
БВП на глава от 
населението в ЕС

Анализ ▶ 19
2010 бе “годината 
на промените” 
за  програмата за 
селските райони, 
но не всички бяха 
добри

Европари ▶ 20-21

Софийският градски съд (СГС) оправда бившия военен министър николай цонев 
за сключване на сделка за 8 млн. лв. за купуването на мобилен завод за метални 
конструкции  СнИмка маРИна ангЕлОва

▶ Бившият изпълнителен директор на държавен фонд “Земеделие” асен друмев бе-
ше оправдан по всички обвинения от Софийския апелативен съд. друмев го грозеше 
4 години затвор за това, че е ощетил фонда с над 48 млн. лв. СнИмка БОБИ тОшЕв

▶

коментар на Йоханес Хаан, 
европейски комисар за 
регионална политика
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Гърнето със злато, което 
беше имотният бум за Ир-
ландия само допреди ня-
колко години, се оказа дар 
от леприкони*. Изчезна. 
Стопи се във въздуха. С 
него се стопиха и пости-
женията, с които страната 
си заслужи името „келтски 
тигър” по аналогия с бързо 
развиващите се азиатски 
държави. В рамките на ня-
колко години Република 
Ирландия се превърна от 
най-бляскавата икономика 
на Стария континент в за-
плаха за единната европей-
ска валута и за Европейския 
съюз като цяло.

Дебели портфейли с 
лоши кредити
Всичко започна със сри-
ва на имотния пазар през 
2008 г., който дотогава бе-
ше основният двигател на 
икономиката на страната. 
Цените на имотите, чието 
строителство беше финан-
сирано с банкови заеми, 
спаднаха с повече от 50%. 
Това остави трезорите в 
страната с дебели портфей-
ли с лоши кредити. За да из-
бегне надвисналата банкова 
криза, правителството ре-
ши да налее 50 млрд. EUR в 
системата, което доведе до 
частичната национализация 
на почти всички финансови 
институции в страната. 

все по-непостижима 
цел
Тази подкрепа обаче не оста-
на ненаказана. Значителната 
сума, предоставена на бан-
ките, отвори сериозна дупка 
в държавния бюджет. По 
последни данни на Евростат 
дефицитът през 2009 г. е бил 
14.4%, което нарежда Ирлан-
дия на второ място в Европа 
по този показател само след 
Гърция. Заради спасителния 
план за банките обаче през 

тази година недостигът в хаз-
ната ще достигне цели 32%, 
призна наскоро финансовият 
министър Брайън Ленихан. 
Макар че правителството 
продължава да твърди, че 
ще ограничи бюджетния де-
фицит до 3% през 2014 г., 
тази цел като че ли изглежда 
все по-непостижима. Освен 
банковите неволи Дъблин е 
изправен и пред предизви-
кателства като висока безра-
ботица, спад на данъчните 
приходи, забавяне на иконо-
миката и реалната опасност 
от повторна рецесия.

ирландски инат
Въпреки това правителство-
то продължава да настоява, 
че, да, банките имат нужда 
от финансово рамо. Но не 
и държавата. Няколко са 
причините за този, както го 
нарече сп. Spiegel, „ирланд-
ски инат”. Използването на 
спасително финансиране 
от ЕС и МВФ върви с ня-
кои условия. Това включ-
ва прилагането на доста 
непопулярни мерки като 
вдигане на данъците, свива-
не на социалните помощи, 
намаляване на разходите 
за заплати и пенсии и т.н. 
Управляващата коалиция в 
Ирландия в момента може 
да разчита на много крехко 
мнозинство в парламента, 
а предстоят и междинни 
избори, които може да ли-
шат правителството дори и 
от този превес. Много хора 
смятат, че не са изключени 

От бляскава икономика 
„келтският тигър” се превърна в 
заплаха за еврото и Евросъюза 

иглика Филипова
iglika.philipova@pari.bg

нови избори преди края на 
годината, а повечето на-
блюдатели са убедени, че 
кабинетът няма да изка-
ра повече от шест месеца. 
Безработицата в страната 
е над 13% и няма шансове 
да спадне кой знае колко в 
близко време. Като особено 
сериозен проблем напосле-
дък се очертава и желанието 
на все повече млади хора да 
емигрират. Според различни 
оценки до 2014 г. около 100 
хил. ирландци ще потърсят 
щастието си в друга страна, 
най-вече в Австралия и Но-
ва Зеландия.

Горда нация
Има обаче и още една при-
чина, поради която Ирлан-
дия толкова упорито отказва 
да вземе пари отвън. Това е 
ирландската гордост. Стра-
ната се гордее със своя-
та независимост, толкова 
трудно извоювана от Ве-
ликобритания, и държи са-
ма да си управлява делата. 
„Това е трудно спечелен 
суверенитет за тази стра-
на и правителството няма 
да го предаде на никого”, 
обясни министърът на ико-
номиката Бат О`Кийф. Така 
виждат нещата и повечето 
ирландци, за които приема-
нето на външна помощ би 
било унижение и срам за 
нацията. Сигурно затова и 
строгите бюджетни ограни-
чения, които правителство-
то е принудено да прави, 
не се посрещат с такова 
недоволство като в Испания 
и Гърция например. Пък и 
ирландците казват, че най-
добре се справят, когато са 
притиснати в ъгъла. Сега 
имат този шанс. 

* Леприкони - митични ирландски 
човечета, известни с гърнетата си 
със злато. ако някой обаче намери 
златото, то изчезва след няколко 
часа

Проблемите изнервиха  
Испания и Португалия
Европейската цен-
трална банка също 
търси начин да нама-
ли ресурса за ирланд-
ските трезори

Ситуацията в Ирландия 
наля допълнително мас-
ло в огъня на и без това 
притеснените по-слаби ев-
ропейски икономики като 
Испания и Португалия. И 
трите държави имат общ 
проблем - финансов. Това 
изнервя инвеститорите, 
които започват да се тре-
вожат дали ще могат да си 
получат вложените в обли-
гации пари. Така пазарните 
цени на книжата се сриват, 
в резултат на което доход-
ността по тях нараства. 
Лихвата по ирландските 
10-годишни облигации 
например в един момент 
достигна 9%. За сравнение 
доходността на аналогич-
ните германски книжа е 
доста под 3%. Всичко това 

Не можем да 
стоварваме 

някакъв неуточнен 
товар върху 
държавата. Затова 
правителството 
много внимаваше 
да не се ангажира 
с конкретна молба 
на този етап

прави заемането на сред-
ства от пазара толкова не-
изгодно, че е практически 
невъзможно.

Скептицизъм
Дъблин твърди, че има 
достатъчно пари поне до 
средата на 2011 г. и няма 
нужда да издава нови обли-
гации. Не така обаче стоят 
нещата за Испания и Пор-
тугалия, които разчитат 
на пазарно финансиране. 
В същото време скепти-
цизмът на инвеститорите 
се отразява на дълговите 
им разходи. Това обясня-
ва настойчивите апели на 
Мадрид и Лисабон за бър-
за реакция от страна на 
Дъблин.

Подкрепа до време
Говори се, че натиск върху 
Ирландия да приеме спаси-
телно финансиране оказва 
и Европейската централна 
банка (ЕЦБ). Ирландските 
трезори са изправени пред 

сериозен ликвиден про-
блем. За тях на практика 
е почти невъзможно да си 
осигурят ресурс от пазара 
и затова все повече разчи-
тат на ЕЦБ. Само за един 
месец заемите им от ЕЦБ 
са скочили с 11 млрд. EUR 
и в края на октомври дос-
тигат 130 млрд. EUR. Това 
е една пета от средствата, 
отпуснати на всички банки 
в еврозоната. 

По данни на Barclays 
Capital повече от 10% от 
инвестициите, които пра-
вят, и заемите, които отпус-
кат ирландските трезори, 
са финансирани със сред-
ства на ЕЦБ. Банката на 
еврозоната обаче едва ли 
има желание да поддържа 
тези институции безкрай-
но дълго време. За нея ще 
е най-добре, ако Дъблин 
склони на външно финан-
сиране, така че тя посте-
пенно да намали кредитния 
ресурс за банките в страна-
та.                                     

▶ Брайън Ленихан,
финансов министър на Ирландия

▶Заради трудния живот в ирландия все повече млади хора напускат страната,                                       която само допреди няколко години беше магнит за имигрантите
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Има засилване на 
подготовката за 

евентуална програма, в 
случай че бъде поискана

Снимка БоБи Тошев

▶ оли Рен,
еврокомисар по икономическите и паричните въпроси

Отпускането на 
спасителен заем за 
Ирландия изглежда 
все по-вероятно

Експерти на Европейската 
комисия, Европейската цен-
трална банка и Международ-
ния валутен фонд започват 
проверка на ирландските 
банки днес, за да преценят 
дали страната ще може сама 
да се справи с проблемите в 
системата, или ще трябва да 
получи спасително финан-
сиране. „Ако проблемите се 
окажат прекалено големи за 
тази малка страна, Европа 
даде да се разбере, че ще 
помогне”, каза ирландският 
финансов министър Брайън 
Ленихан.

Колко точно
Консултациите ще покажат 
дали страната може сама да 
покрие нуждите на банковия 

си сектор. „Ако това не е та-
ка, вероятно ще има намеса 
от страна на Европа”, обяс-
ни белгийският финансов 
министър Дидие Рейндер. 
Според френския му колега 
Кристин Лагард отпускането 
на спасителен пакет може да 
стане в рамките на няколко 
дни. Никой от финансовите 
министри обаче не се анга-
жира да каже точно колко 
пари трябват на Дъблин. По 
оценки на Barclays Capital 
банките в страната се нужда-
ят от около 80 млрд. EUR.

Формулировка
До идеята за посещението на 
международните експерти в 
Дъблин се стигна, след като 
на срещата на финансовите 
министри в Брюксел във 
вторник вечерта не беше по-
стигнато окончателно реше-
ние на ирландския проблем. 
След разговорите Брайън 
Ленихан за пореден път за-

яви, че нужда от финансова 
подкрепа имат само банките 
в страната, но не и правител-
ството. 

В изявлението си след 
срещата финансовите ми-
нистри от еврозоната под-
чертават, че „еврогрупата 
приветства значителните 
усилия на Ирландия да се 
справи с предизвикател-
ствата в бюджетната сфера, 
конкурентоспособността 
и финансовия сектор”. В 
заключение те потвържда-
ват, че „ще предприемем 
решителни и координирани 
действия да гарантираме 
финансовата стабилност 
на еврозоната в случай на 
нужда и разполагаме с не-
обходимите средства за то-
ва”. Същата формулировка 
беше използвана от минист-
рите и през май, малко пре-
ди ЕС и МВФ да отпуснат 
спасителния пакет на Гър-
ция.                                    

ЕС и МВФ започват  
проверка на банките

Интерес
Лондон предлага 
заем на Дъблин

Лондон заяви готовност 
да отпусне необходимите 
средства на дъблин, за да 
стабилизира банковата 
си система. „в интерес на 
великобритания е ирлан-
дия да има успешна иконо-
мика”, каза финансовият 
министър джордж озбърн.

неофициално се говори, 
че великобритания смята 
да предложи преки заеми в 
размер на милиарди лири 

▶

▶

на Република ирландия. от 
финансовото министер-
ство обаче казаха, че засе-
га няма молба от страна 
на ирландия и затова не се 
обмисля конкретна сума.

нормално е великобри-
тания да има интерес да 
помогне за стабилизиране-
то на ирландия, тъй като 
банките в обединеното 
кралство имат значител-
ни експозиции в ирландия, 
коментира еврокомиса-
рят по икономическата и 
паричната политика оли 
Рен. „има много силна вза-
имна връзка между банко-

▶

вите сектори и финансо-
вите системи на двете 
държави”, каза той.

влошаването на ситу-
ацията в ирландия ще се 
отрази и на търговията на 
великобритания, тъй като 
републиката е един от най-
големите търговски парт-
ньори на острова.

По данни на британското 
правителство търгови-
ята с ирландия надвиша-
ва тази с Бразилия, Русия, 
индия и китай, взети заед-
но. всеки ирландец харчи 
средно по 3607 GBP годишно 
за британски стоки.

▶

▶
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Всеки превод на пари сре-
щу услуги към офшорни 
компании ще бъде облаган 
с 10% данък. Това реши-
ха депутатите по време на 
окончателното гласуване 
на промените в данъчни-
те закони. “Промяната ще 
има дисциплиниращ ефект 
и цели по-добър контрол 
на паричните презгранич-
ни потоци”, коментира за-
местник-председателят на 
бюджетната комисия в пар-
ламента Димитър Главчев. 
По думите му сега е трудно 
да се установи дали компа-
ниите са извършили такива 
услуги или не. Депутатите 
посочиха, че сделки от по-
добен характер се приемат 
за рискови от всички страни 
членки на Евросъюза. От 
Националната агенция за 
приходите (НАП) комен-
тираха, че в някои страни 
членки дори данък “офшор-
ки” е по-голям, отколкото 
корпоративният данък, като 
по този начин се стиму-
лират фирмите да плащат 
корпоративен данък и да не 
укриват приходи. 

Евентуалните ползи
Депутатите коментираха, че 
не може да се прогнозира с 
колко ще се увеличат при-
ходите вследствие на този 
данък. Във финансовото 
министерство и от НАП 
също обясниха за в. “Пари”, 

Трансферите към офшорки 
ще бъдат облагани
Парламентът гласува промени в няколко данъчни закона, сред 
които 10% данък “офшорки”

България трябва да говори с Русия за 
промяната в споразумението за “Южен поток”
Енергийният минис-
тър Трайчо Трайков 
уточни, че чак след 
това поправеното 
споразумение от 
2008 г. ще бъде из-
пратено в Брюксел

България трябва да гово-
ри с Русия, за да промени 
междуправителственото 
споразумение от 2008 г. за 
газопровода “Южен поток”. 
Преди дни Европейската 
комисия напомни, че спо-
разумението трябва да бъде 
променено, защото про-
тиворечи на европейското 
законодателство. В него е 
записано, че право за полз-
ване на тръбата имат само 
акционерите, т.е. България 
и Русия. 

Разговори
Брюксел настоява това да се 
промени и до съоръжението 
да бъдат допуснати и дру-

Отстъпки
“Брикел” 
официално може 
да работи до 
края на зимата

ТЕЦ “Брикел” ще работи 
с минимални мощности 
до април 2011 г. Минис-
терският съвет прие 
решение за експлоата-
цията на мощностите 
като компромисен вари-
ант, за да бъде осигурено 
отоплението на Гълъ-

▶

бово през зимния сезон. 
Решението е в наруше-
ние с подписаното спо-
разумение при привати-
зацията, което изисква 
“Брикел” да работи 20 хил. 
часа до 2012 г. Тези часове 
изтекоха през април 2010 
г., което създава риск 
страната ни да бъде гло-
бена от ЕК.

Решението е било 
взето, тъй като прави-
телството не е успя-
ло в краткосрочен план 
да намери решение за 

▶

отоплението на града. 
Окончателното извеж-
дане на “Брикел” от екс-
плоатация трябва да 
стане най-късно до края 
на  април 2011 г. Работа-
та на инсталацията ще 
бъде контролирана от 
РИОсВ-стара Загора, 
за да се минимализират 
нарушенията на нор-
мите за съдържание на 
серен диоксид в атмос-
ферния въздух съгласно 
националното законода-
телство.

че не са правили такива из-
числения. Основният пози-
тив според тях е, че това ще 
доведе до прекратяване на 
практиката за пране на пари 
и укриване на доходи. 

“Отношенията с компании 
от офшорни зони се отчитат 
като риск и се затяга режи-
мът”, каза Димитър Главчев. 
Работодателските организа-
ции също подкрепят промя-
ната. “Позицията ни е, че 
не трябва да се стига до об-
лагане на реални сделки по 
доставки на суровини и ма-
териали, а само приходи от 
услуги”, каза Васил Велев, 
председател на Асоциацията 
на индустриалния капитал в 
България.

Поредица промени
С вчерашните законови про-
мени обещанието на упра-
вляващите да не се проме-
нят данъците остава само 
на ниво идея. Вчера депу-
татите окончателно при-
еха промените в Закона за 
корпоративното подоходно 
облагане, Закона за данък 
върху добавената стойност 
и Закона за данъците вър-
ху доходите на физически 
лица. 

Единна ставка за 
туризма
Туризмът ще бъде облаган 
с единна данъчна ставка 
от април следващата го-

При подготовката на договора между “Газпром” и 
БЕХ Трайков се е съветвал с европейски експерти
▶

основните критики бяха насочени към промените на ставката на ДДС за туризма   снИМКИ ЕМИлИя КОсТадИнОВа▶

да се вдигат, особено през 
2011 г.”, коментира съпред-
седателят на Синята коа-
лиция Мартин Димитров. 
Според него това решение 
ще намали туристическия 
поток към България. “Да 
отложим това решение за 
2012 г., когато се очаква 
икономиката на страната 
да бъде по-добре”, призова 
Димитров. 

Според Алиосман Има-
мов, депутат от ДПС, кол-
кото повече диференцирани 
ставки има, толкова пове-
че се улесняват данъчните 
измами. Той коментира, 
че туристическият бранш 

трябва да се насърчи, като 
данъчното облагане остане 
преференциално.

На 180 градуса
Част от приходите от данъ-
ците на гражданите няма 
да отиват в общинските 
бюджети. Това стана ясно, 
след като депутатите от-
хвърлиха предложението на 
Коалиция за България 20% 
от данъците на физическите 
лица да отиват директно в 
общините. Промяната беше 
предложена между първо и 
второ четене на Закона за 
данъка върху доходите на 
физическите лица. Подобно 

предложение беше напра-
вено и от премиера още 
по време на предизборната 
му кампания. Финансовият 
министър каза още през 
септември, че подобно обе-
щание няма как да бъде 
изпълнено. А от Национал-
ното сдружение на общини-
те коментираха, че трябва 
да се намери друг начин за 
повече приходи.

Депутатите решиха още 
данъкът върху доходите от 
наем да се удържат авансо-
во от наемодателя, когато 
той е предприятие или са-
моосигуряващо се лице.

Радослава Димитрова

ги участници, в противен 
случай казусът може да 
бъде отнесен до Европей-
ския съд. Трайчо Трайков 
обяви готовност да бъде 
направено, но преди това и 
Русия трябва да се съгласи 
и затова двете правител-
ства трябва да проведат 
разговори. 

Само ден преди това той 
обясни, че ще поискаме 

от Брюксел да разреши за 
“Южен поток” изключение 
от евроизискванията и да 
позволи 50-60% от капаци-
тетите му да бъдат за двата 
акционера в проектната 
компания.

С помощ
Трайчо Трайков обясни, че 
корпоративното споразуме-
ние, което беше подписано 

по време на посещението 
на руския премиер Вла-
димир Путин в събота, е 
изготвено с експертна по-
мощ от Брюксел. “Кога-
то подготвях документите 
за междукорпоративното 
споразумение за “Южен 
поток”, се обадих на Евро-
пейската комисия и с техен 
представител отработихме 
всички въпроси с изключе-

ние на междуправителстве-
ното споразумение”, каза 
Трайков. Той припомни, че 
предишното правителство, 
което е сключило споразу-
мението през 2008 г., не се 
е съобразило с изискването 
на ЕС достъп до тръбата 
да имат и други достав-
чици, въпреки че е имало 
предупредително писмо от 
Брюксел. Този проблем ос-

тава да виси и до днес, каза 
Трайков. В акционерното 
споразумение между БЕХ 
и “Газпром” обаче е взето 
предвид това разминаване 
с междуправителственото 
споразумение и в него е 
записано, че ще се иска 
разрешение от Брюксел за 
изключение, обясни още 
министърът.

Мила Кисьова

дина. Туристите, които не 
ползват услугите на тур-
оператор, ще плащат 9% 
ДДС за хотелиерските ус-
луги. Сега тази ставка е 
20%. При организираните 
групи обаче данъкът скача 
от 7 на 9%. Това решение 
предизвика бурни реакции 
на депутати от Синята ко-
алиция и от ДПС. Според 
двете парламентарни групи 
чрез това решение няма да 
се насърчи туризмът, а ще 
се отблъснат потенциални 
туристи. 

“Българският премиер 
обеща да не увеличава да-
нъци, а и налозите не трябва 
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Шефът на „Холдинг Пътища” Васил Божков 
е скрил информация от акционерите
Комисията  
за финансов надзор 
все още не е опреде-
лила наказанието за 
компанията 

Само с едно увеличение 
на капитала на дружества, 
контролирани от „Холдинг 
Пътища”, бяха нарушени 
разпоредби в два закона 
- Закона за публичното 
предлагане на ценни книжа 
(ЗППЦК) и Закона срещу 
пазарните злоупотреби с 
финансови инструменти 
(ЗПЗФИ). Първо, защо-
то не е разкрита навреме 
информация за взетите 
решения и така част от 
акционерите нямат тази 
вътрешна информация, ко-
ято е важна при вземане 
на решения за сделки с 
акциите на дружеството. 
От друга страна, част от 
инвеститорите са разпо-
лагали с тази вътрешна 
информация. Това показва 
съобщение на Комисията 
за финансов надзор (КФН) 
по проверката за увели-
чението на капитала на 
„Видапътстрой” АД, „Път-
ностроителна техника” АД 
и „Пътстройинженеринг-
М” АД, които доскоро бяха 
контролирани от „Холдинг 
Пътища”.

Публичното дружество 
„Холдинг Пътища” АД е 
ощетило инвеститорите си, 
като не е представило на-
време вътрешна информа-
ция, показват резултатите 
от проверката на КФН. Тя 
започна заради закъсня-
ло уведомление от дру-
жеството за увеличението 
на капитала на „Видапът-
строй” АД, „Пътностро-
ителна техника” АД и 
„Пътстройинженеринг-М” 
АД. Трите дружества бяха 
контролирани от „Холдинг 
Пътища” чрез „Пътища и 
магистрали” АД, в което 
холдингът е почти 100% 
собственик.

При проверка на търго-
вията с акции на „Холдинг 
Пътища” АД в периода от 1 
юли до 16 септември 2010 г. 
не е установено наличието 
на търговия въз основа на 
вътрешна информация, до-
бавят от КФН.

история
При проверката са уста-
новени административни 
нарушения от Орлин Хад-
жиянков, който е предста-
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таналите две най-големият 
акционер отново е кипърска 
офшорка - „Синистро Трейд 
Лимитид”. По този начин 
делът на доскорошния едно-
личен собственик „Пътища 
и магистрали” намалява до 
около 32% и резултатите на 
трите работещи дружества 
вече няма да се консолиди-
рат от „Холдинг Пътища”, 
а ще преминат в ръцете 
на кипърските офшорки. 
И вместо печалбата да се 
дели с много миноритар-
ни акционери, всичко ще 
отива на едно място - оф-
шорките.

Нарушение
Представляващият „Хол-
динг Пътища” Орлин Хад-
жиянков е присъствал на 
заседанието, на което е 
решено капиталът на три-
те дъщерни дружества да 
бъде увеличен. Така е на-

учил вътрешна информа-
ция, отнасяща се пряко до 
„Холдинг Пътища” АД, се 
казва в решението на КФН. 
Според закона Хаджиянков 
е трябвало да я разкрие по-
рано. Подобна информация 
трябва да се разкрива, за 
да могат инвеститорите да 
са равнопоставени, а чрез 
скриването на това реше-
ние някои акционери са 
привилегировани за сметка 
на други.

Именно заради скрива-
нето на тези данни КФН 
е започнала процедура по 
налагане на принудителна 
административна мярка 
към съвета на директори-
те на „Холдинг Пътища” 
АД. Зам.-председателят 
на КФН Димана Ранкова 
уточни за в. „Пари”, че все 
още няма наложена санк-
ция на дружеството или 
на шефовете му, тъй като 

Поръчка
Строежът на 
магистралата

„Пътностроителна тех-
ника” аД, „Видапътстрой” 
аД и „Пътинженеринг-М” 
аД са сред участниците 
в строителството на 
последния лот на магис-
трала Тракия. В консор-
циума водещото име е на 
„Холдинг Пътища”, което 
се контролира от Васил 
Божков. Той заедно с Орлин 

▶

Хаджиянков е сред основ-
ните акционери като 
физически лица, а Орлин 
Хаджиянков е представи-
телят в инфраструктур-
ните компании и движи 
оперативната дейност.

Все още се проверяват 
информациите за наложе-
ни запори върху сметки-
те на „Холдинг Пътища” 
аД, като за резултатите 
от нея инвестиционната 
общност ще бъде своевре-
менно уведомена, се казва 
в съобщение на КФн.

▶

М-П ПроПърти ГруП ЕооД

ПрЕДСтАВЯ АКтуАЛНо ЗА ПроДАЖБА:

1. 3- стаен апартамент, тип ателие – мезонет с площ от  170 кв.м. 
в кв. „Лозенец”, ул. „Бунтовник” до бул. „Черни връх”. Намира се в нова 
сграда на 5/6 етаж, без асансьор. Съвремен интериор с качествени подови 
настилки, мазилки, латекс, просторни помещения, санитарни възли и 
тераси, оборудвана кухня.

Цена – 1 171  евро/м2.
2. 3- стаен апартамент, напълно обзаведен в района между Студенски 

град и Дианабад, с два гаража и мазе. Площ на апартамента – 150 кв.м.  
Намира се на  5 етаж, с асансьор. Изложение – изток-юг, запад. Разпреде-
ление – просторна кухня, хол, зимна градина, сауна, две просторни спални, 
баня със санитарен възел, отделно санитарен възел. Функционално раз-
пределен. Съвременен интериор, качествено обзавеждане по каталог.

Цена – 1393.33 евро/м2 и 19 000 евро за два гаража .

Вижте повече на www.mppropertygroup.com 
тел. 854-88-88, 421-11-01, мобилен: 0885-069-133, 0886-417-313

влявал „Холдинг Пътища”. 
На 3 август тази година спо-
ред решение на съвета на 
директорите на   „Пътища 
и магистрали” АД е напра-
вено увеличение на капита-
ла на „Видапътстрой” АД, 
„Пътностроителна техника” 
АД и „Пътстройинжене-
ринг-М” АД, които дото-
гава са 100% собственост 
на „Пътища и магистрали”, 
а оттам се консолидират и 
в отчета на „Холдинг Пъ-
тища”. В публичната ком-
пания обаче има и много 
миноритарни акционери. 
След увеличението на ка-
питала на трите дружества 
мажоритарен собственик на 
„Видапътстрой” става „Мо-
лестоТрейдинг (Оувърсийз) 
Лимитид”, Кипър, а в ос-

Версия
Опцията 
за обратно 
изкупуване

Едно от притеснения-
та, които обаче все още 
се проверяват, е защо 
въпросните кипърски 
офшорки са записали нови-
те акции по номинал. 

Проверява се и догово-

▶

▶

рът, който дава възмож-
ност на „Пътища и магис-
трали” да изкупи обратно 
вече продадените дялове 
в трите дъщерни компа-
нии. не е ясно при какви 
условия може да се придо-
бият обратно тези дяло-
ве. не е ясно и дали няма 
да се застрашат интере-
сите на инвеститорите 
на „Холдинг Пътища”. Въз-
можно е при неблагопри-

ятни условия холдингът 
да загуби възможността 
да придобие обратно кон-
трола си в тези друже-
ства.

Тази информация също 
не е разкрита от Орлин 
Хаджиянков, което още-
тява акционерите, които 
нямат и идея по какъв 
начин „Холдинг Пътища” 
евентуално може отново 
да си върне контрола.

▶

практиката изисква компа-
нията да даде своето обяс-
нение и тогава надзорът 
да реши дали и какво ще е 
наказанието. „Има три акта 
към „Холдинг Пътища”, но 
никой от мениджмънта не 

се е явил да ги получи”, 
добави Димана Ранкова. 
Тя е категорична, че нару-
шения има, но предстои да 
стане ясно какви точно ще 
са наказанията. 

Екип на в. „Пари”

Има три 
акта към 
„Холдинг 

Пътища”, 
но никой от 
мениджмънта не 
се е явил да ги 
получи

Димана Ранкова, 
зам.-председател на КФн

в началото на август три пътностроителни компании в портфейла на "Холдинг Пътища" преминаха в ръцете на две кипърски офшорки 
сниМКа Марина ангЕлОВа
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Цифровизацията  
се отлага с  
две години
Цифровизирането на те-
левизията у нас се отлага 
с две години. Медийните 
експерти и телевизион-
ните оператори приеха 
новината с голямо задо-
волство и обявиха, че това 
е възможно най-разумното 
решение от страна на уп-
равляващите. Цифрови-
зацията в България тряб-
ваше да бъде завършена 
до края на 2012 г. След 
решение на Министерския 
съвет, съгласувано с Евро-
пейската комисия вчера, 
срокът беше удължен до 
януари 2015 г. Основната 
причина е, че страната ни 
не е подготвена, както и 
че няма отделени средства 
за закупуването на т.нар. 
декодери за хората, които 
не могат да си ги позволят. 
Според правителството 
ЕК няма да санкционира 
България.

Нормативни  
неуредици
Проблемите се коренят 
най-вече в нормативната 
база. Тя не даде възмож-
ност на телевизионните 
оператори да станат опе-
ратори и на мултиплекси, 
а това доведе до конфлик-
тна ситуация. “Направиха 
се търгове за мултипле-
ксите, за които медийните 
експерти предупреждава-
ха, че ще са опорочени”, 
казва Радомир Чолаков, 
който е юрист във “Вест-

Медиите приеха новината с особено 
задоволство 

радиоразпръскване.
“Следва да се отчетат 

реалистичните срокове и 
пазарните условия, за да 
може налагането на тех-
нологично по-съвършения 
модел на ТВ излъчване  
да не засегне качеството 
на ТВ програмите, които 
достигат до аудиторията”, 
казва Яна Иванова. 
 Накратко цифровизация-
та у нас е съпътствана от 
твърде много проблеми, 
които все още чакат свое-
то решение.

Недоволните
Собствениците на мул-
типлексите най-вероятно 
ще претърпят загуби. Сло-
вашката “Тауърком” взе 
през 2009 г. изграждането 
на два от мултиплексите 
за частните радиа и те-
левизии, а “Хану Про” 
- останалите три частни 
платформи и мултипле-
кса за разпръскването на 
държавните БНТ и БНР. 
Според Чолаков те са се 
надявали, че през 2012 
г. насилствено ще бъде 
спряна аналоговата теле-
визия и операторите ще 
трябва да се качат на мул-
типлексите.

Телевизиите  
са доволни
“Приемаме като положи-
телна стъпка решение-
то на правителството 
за отлагане на датата за 

никарска група България” 
и част от работната група, 
подготвяща новия медиен 
закон. Така мултиплексите 
вече имат собственици, 
които искат от телевизи-
онните оператори да си 
плащат, за да ги излъчват. 
За тях обаче това не е 
съвсем изгодно, тъй като в 
момента кабелните опера-
тори плащат на телевизи-
ите за същото. “Ако дър-
жавата чрез закон задължи 
телевизиите да се качат 
на мултиплекс, това ще е 
противоконституционно”, 
допълва Чолаков. 

информационно  
затъмнение
Проблемите в норматив-
ната уредба далеч не са 
единствените в процеса 
на цифровизацията. Об-
ществото в България не 
е подготвено и много от 
хората дори не знаят какво 
означава цифрова теле-
визия. Досега не беше 
проведена информацион-
на кампания сред хората, 
защото не бяха отделени 
средства за това. Проблем 
е и публичният ресурс за 
закупуването на декодери 
за социално слаби. Според 
министъра на транспор-
та Александър Цветков 
трябва да се отделят и не-
колкостотин милиона ле-
ва за Министерството на 
отбраната, за да освободи 
то честоти за цифровото 

Не беше 
разрешено 

на телевизионните 
оператори да бъдат 
едновременно с 
това и оператори 
на мултиплексите, 
което създаде 
допълнителни 
проблеми

Гриша Камбуров,
председател на асоциацията 
на българските радио- и 
телевизионни оператори

Не бих казал, че удължа-
ването на крайния срок за 
въвеждане на цифровизаци-
ята в България до нача-
лото на 2015 г. ще донесе 
негативни последици за 
страната ни. Това се прави, 
защото страната ни още 
не е готова. Трябва да се 
обърне повече внимание на 
информирането на обще-
ството ни за тази промяна. 
То е крайно неподготвено в 
момента. 

Не бяха отпуснати сред-
ства за провеждането на 
ефективна информационна 
кампания. Освен това тряб-
ва много прецизно да се 
преразгледа нормативната 
уредба, свързана с цифро-
визацията. Румъния също 
предприе подобна стъпка 

преди известно време, зато-
ва не мисля, че Европейска-
та комисия ще санкционира 
страната ни.

Основният проблем на 
осъществяването на 
цифровизацията у нас е, че 
нямаме силни национални 
играчи на пазара. Не беше 
разрешено на телевизион-
ните оператори да бъдат 
едновременно с това и опе-
ратори на мултиплексите, 
което създаде допълнителни 
проблеми. Заради всичко то-
ва е много трудно да се каже 
на какъв етап е страната ни 
в процеса на цифровизация. 
Проведоха се търгове за 
мултиплексите, някои опе-
ратори получиха лицензи от 
КРС за цифрово излъчване, 
но това не е достатъчно.

Проблемът е, че нямаме  
силни национални играчи

Нашето 
общество 

и нашият бизнес 
нямат ресурс за 
цифровизацията. 
Ние сме малък и 
беден пазар

Радослав Чолаков,
член на работната група, която 
подготвя новия медиен закон

Решението на прави-
телството да отложи 
крайния срок за въвеж-
дане на цифровизацията 
у нас е много правилно 
и много мъдро. Аз дори 
се радвам, че става та-
ка, защото процесът на 
цифровизацията беше 
концептуално сгрешен 
от самото начало. Той 
трябва да бъде пре-
разгледан. След като 
нашата група направи 
анализ на цифрови-
зацията, установи, че 
по-лошото от това да 
се отложи e тя да бъде 
въведена. 

Силово изключване на 
аналоговата телевизия 
щеше да означава срив 
за всички електронни 
оператори и щеше да 
остави половината 
България без телевизия. 

Нашата страна не е под-
готвена за цифровиза-
цията - нито общество-
то, нито операторите 
имат готовност.

Анализаторите и 
медийните експерти 
предупреждаваха, че 
търговете за мултипле-
ксите ще бъдат опоро-
чени и така и се получи. 
Сега операторите на 
мултиплекси вероятно 
ще търпят загуби, но 
искам да им кажа: Вие 
бяхте предупредени.

Нашето общество и 
нашият бизнес нямат 
ресурс за цифровиза-
цията. Ние сме малък и 
беден пазар. Инвестито-
рите в цифрова теле-
визия ще губят пари. 
Трябва да се преосмис-
ли целият процес.

Процесът е сгрешен в началото

окончателно спиране на 
аналоговото излъчване. 
То отчита реалността - 
голямото закъснение на 
целия процес, който по 
същество не е започнал”, 
каза пред в. “Пари” Яна 
Иванова, която е директор 
на отдел “Корпоративни 
комуникации” в bTV.

“Надяваме се, че чрез 
отлагането ще се даде въз-
можност за изготвянето на 
нов, работещ план, който 
да отчита всички аспекти 
на процеса, да изчисти 
техническите и юридиче-
ските проблеми, констати-
рани в досегашния план”, 
казва още Иванова.

Елена Петкова

Забавянето на цифровизацията е добра новина за                                         повечето телевизионни оператори, но не и за соб-
ствениците на мултиплекси
▶

 Основната 
пречка 

пред пълната 
цифровизация е 
необходимостта 
от подходящо 
крайно устройство 
за приемане на 
сигнала. Стойността 
на съвременните 
телевизори е около 
1000 лв., а на 
цифровия приемник 
- около 60-80 лв.  

Българска  
национална 
 телевизия
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Мобилните оператори обвиниха 
властите в Пловдив в натиск над съда
Пловдив може 
да осъмне без 
базови станции 
след седмица, 
ако мобилните 
оператори не 
приемат ултиматума 
на общината

Трите мобилни оператора 
в България - M-Tel, Globul 
и Vivacom, обвиниха вла-
стите в Пловдив, че чрез 
публично говорене упраж-
няват натиск над съда и ма-
нипулират общественото 
мнение. Това е поредният 
етап от спора между опе-
раторите и ръководството в 
града, след като през лято-
то кметът Славчо Атанасов 
издаде заповед за сваляне 
на 100 GSM клетки. Трите 
оператора подадоха жалби, 
като по две от тях съдът 
отхвърли кметската запо-
вед. Въпреки това преди 
дни зам.-кметът в града 
Александър Долев обяви 
“война” на телекомите.

Съд под съмнение
В отворено писмо M-Tel, 
GLobul и Vivacom обявиха, 
че се създава необосновано 
напрежение по темата за 
базовите станции на мобил-
ните оператори чрез пуб-
лични акции и предизборно 
говорене. Трите компании 
са категорични, че всички 
техни съоръжения както 
в Пловдив, така и в цяла-
та страна не застрашават 
здравето на гражданите и са 
под постоянния контрол на 
упълномощените държавни 
институции. В позицията 
си мобилните оператори 
също така коментират, че 
са обезпокоени от опитите 
на общината чрез публичен 
натиск да повлияе на съда за 
решенията по делата. Спо-
ред тях  представители на 
местната управа оспорват 
легитимността на съда, като 
публично подлагат под съм-
нение неговите решения. 
Към момента магистратите 
са се произнесли по жалбите 
на GLobul и Vivacom, като и 

Бумът на продажбите на телевизори ще се отложи

в двата случая заповедта на 
пловдивския кмет е била 
отменена. Предстои съдеб-
но заседание по жалбата на 
“МобилТел”. Телекомите 
подчертават, че нееднократ-
но са канили община Плов-
див на срещи за обсъждане 
на проблемите, свързани с 
базовите станции, но об-
щината не е отговорила на 
тези покани.

Патетика  
и ултиматуми
Поводът за реакцията е из-
казване на зам.-кмета  на 
града Александър Долев, 
който обяви “война” на мо-
билните оператори.”Няма 
да позволя в Пловдив да 
умират хора заради някакви 
монополисти!”, допълни за-
плахата си Долев. Той даде 

едноседмичен ултиматум 
на телекомуникационните 
компании да демонтират 
доброволно 99 предавател-
ни станции и да ги поставят 
наново на отдалечено раз-
стояние от болници, учи-
лища, детски градини и 
жилища. В противен случай 
антените ще бъдат махнати 
от общината. Според него 
тези антени са опасни за 
здравето на пловдивчани.

Съдебна битка
Долев разкритикува ре-
шението на Пловдивския 
административен съд, кой-
то на 8 ноември отмени 
заповедта за демонтира-
не на базовите станции. 
Разпореждането беше из-
дадено от кмета на града 
Славчо Атанасов на 9 юли, 

но съдът я обяви за неза-
конна, защото тези антени 
не нарушават наредба на 
Министерството на здра-
веопазването от 1991 г., в 
която не е записано изис-
кване за 300 метра отсто-
яние от учебни и здравни 
заведения. Подобно изис-
кване е прието с решение 
на общинския съвет, който 
обаче няма правомощия да 
отменя правила, определе-
ни с нормативен акт на ми-
нистерството. Долев обяви, 
че операторите трябва да 
спрат делата, ако искат да 
се разберат с общината. В 
противен случай общината 
щяла махне предавателните 
антени по друга процедура 
и съдът няма да може да 
помага на телекомите.

Пламен Димитров

Около 50% от 
българите имат 
високотехнологични 
телевизори, но не 
могат да ги използват 
ефективно
Отлагането на цифровиза-
цията с две години до нача-
лото на 2015 г. ще отложи и 
очаквания бум на продажби 
на нови, високотехноло-
гични телевизори. От дру-
га страна, потребителите, 
които вече имат телевизор 
с вградено устройство за 
цифрова телевизия, няма 
да могат да се възползват 
максимално от функции-
те му, а ще се наложи да 
продължават да плащат за 
допълнителни устройства, 
за да гледат цифрова теле-
визия. 

кет”. Средният брой на 
продадените телевизори 
на годишна база е между 
300 и 400 хил., като през 
2009 г. половината от тях 
са били с DVB тунер за 
цифрова телевизия, каз-
ва той.  Очакванията на 
търговците са, че за тази 
година делът на продаде-
ните високотехнологични 
телевизори ще е много 
по-голям. 

“В момента може би 
50% от потребителите 
имат от новите телевизо-
ри с вграден тунер”, ко-
ментира Божидар Колев, 
президент на веригата 
магазини за черна и бяла 
техника “Технополис”. 
Заради отложената ци-
фровизация обаче и бу-
мът в продажбите ще се 
отложи.

Нов телевизор -  
стара технология
“Около 95% от продаваните 
в момента телевизори са 
с вградени устройства за 
цифрова телевизия”, казва 
Колев.  Разликата в цената 
на високотехнологичните и 
“обикновените” телевизори е 
само около 30-50 лв., така че 
потребителите определено 
предпочитат тези с вграден 
тунер.  Цифровите декодери  
за старите телевизори пък 
са на цени от 30-40 лв.  “По-
лучава се така, че хората 
си купуват телевизори, ко-
ито не могат да използват 
ефективно”, казва Китов. 
На практика, за да гледат 
цифрова телевизия, те ще  
трябва да продължават да 
си купуват допълнителни 
устройства. 

Дарина Черкезова

изоставане  
от Европа
Решението на Министер-
ския съвет е изненада 
главно защото държавата 
трябва да изпълнява за-

дължителни европейски 
изисквания, казват тър-
говците на телевизионна 
техника. “Държавата ще 
се лиши от допълнител-
ни приходи от ДДС, тъй 

като цифровизацията се 
очаква да провокира ръст 
в продажбите на телеви-
зори”, коментира Нико-
лай Китов, изпълнителен 
директор на “Техномар-

снимка марина ангелова

около 95% от телевизорите, които се продават в момента са с вградени ус-
тройства за цифрова телевизия, казват търговците
▶

Забавянето на цифровизацията е добра новина за                                         повечето телевизионни оператори, но не и за соб-
ствениците на мултиплекси
▶

снимка емилия костадинова

снимка shutterstock
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Варшава може да 
намали частично 
или да спре напъл-
но плащанията към 
дружествата

Полското правителство 
обмисля намаляване или 
спиране на плащанията 
към частните пенсионни 
фондове като мярка за 
намаляване на бюджетния 
дефицит на страната, съ-
общава полското издание 
Rzeczpospolita, цитирайки 
премиера Доналд Туск. 
По думите му кабине-
тът смята да позволи на 
гражданите да прехвърлят 
вноските си от частните 
фондове към държавния 
социалноосигурителен 
институт. 

възможни варианти
Обмисля се също намаля-
ване наполовина на сред-
ствата в частните фондо-
ве или дори пълното им 

спиране през следващите 
две години. Основни под-
дръжници на идеята са 
финансовият министър 
Яцек Ростовски и главни-
ят икономически съветник 
на премиера Ян Кшищоф 
Биелецки, посочва още 
изданието.

икономии
Предложените мерки ще 
намалят с около 20 млрд. 
полски злоти плащанията 
на правителството, които 
то прави всяка година, за 
да компенсира социално-
осигурителния институт 
за трансферите към част-
ните пенсионни фондове. 
Тези разходи увеличават 
бюджетния дефицит и 
държавния дълг на Пол-
ша и страната не успява 
да спази заложените от 
ЕС правила за финансова 
дисциплина.

Унгария и България
През октомври десноцент-

ристкото унгарско прави-
телство също обяви, че 
ще замрази плащанията 
по частично приватизи-
раната пенсионна систе-
ма към частни пенсионни 
фондове до края на 2011 
г., за да накара унгарците 
да се върнат към държав-
ната осигурителна систе-
ма. Впоследствие обаче 
премиерът Виктор Ор-
бан обяви, че временната 
мярка става постоянна и 
окончателно се прекратя-
ва превеждането на пари 
към тези фондове. 

Българското  прави -
телство също предприе 
частично прехвърляне на 
средства от професио-
налните фондове към На-
ционалния осигурителен 
институт на лицата, на 
които им предстои пенси-
ониране до 2014 г. Според 
данните на финансовото 
министерство общата су-
ма възлиза на около 100 
млн. лв. 

И Полша може да прехвърли средства от 
частните пенсионни фондове към държавата

От януари Будапеща 
за първи път ще 
поеме временното 
управление на ЕС 
и вече даде заявка 
за решаване на 
ромските въпроси и 
разширяването

Присъединяването на 
България и Румъния към 
Шенген и членството на 
Хърватия в Европейския 
съюз са сред приоритетите 
на предстоящото унгарско 
председателство на ЕС. 
През януари 2011 г. Ун-
гария поема за първи път 
президентството на съюза 
и най-голямата й амби-
ция е да постигне напре-
дък по разширяването му. 
Въпросите засягат силно 
унгарските малцинства, 
които продължават да жи-
веят извън националните 
граници. 

Разширяване  
на Шенген
Определената дата за раз-
ширяване на Шенген с 
включването на Румъния 
и България по всяка веро-
ятност ще бъде отложена, 
признават представите-
лите на унгарското пра-
вителство. Въпреки това 
по време на председател-
ството си страната има 
амбицията да подпомог-
не присъединяването на 
двете балкански държа-
ви. В същото време обаче 
Франция, Италия и други 
страни от Шенген вече 
изразиха опасенията си за-
ради миграцията в ЕС и се 
опитват да използват мак-
симално ограниченията за 
свободното движение на 
гражданите съгласно на-

стоящите правила в ЕС. 

въпросът за ромите
Самата Унгария е силно 
заинтересована от въпро-
са за ромите, тъй като 
официално регистрирани-
те в страната роми пред-
ставляват около 2% от на-
селението й (с неофициал-
ните данни делът им стига 
до 4-5%). Повечето роми 
в Румъния и Словакия 
също се определят като 
унгарци. Именно заради 
това Будапеща включва 
сред основните си прио-
ритети и действията на ЕС 
за подобряване условията 
на живот и интеграцията 
на ромите. През април 
се очаква Европейската 
комисия да публикува до-
клад по тези въпроси.

Хърватия в ЕС
Разширяването на ЕС с 
влизането на Хърватия 
е друга ключова тема за 
Унгария. Заради близост-
та си със Загреб Будапеща 
разчита на големи ползи 
от влизането й в съюза. 
Преговорите за това вече 
са в напреднала фаза, а 
страната е затворила по-
голямата част от всичките 
35 преговорни глави. Въ-
преки това все още има 
доста работа, особено за 
предотвратяване на поли-
тическата опозиция от на-
стоящите страни членки. 

В тази връзка Унгария 
вече засили контактите 
си с Холандия, която е 
традиционният скептик 
за разширяването на съ-
юза с бившите югослав-
ски страни. Най-важното 
е всички ключови реше-
ния да бъдат взети преди 
президентските избори 
във Франция, посочват от 

Влизането на България и Румъния в Шенген 
е приоритет за унгарското председателство

унгарското правителство. 
Рискът от политическа 
намеса е много голям, ако 
няма ясно споразумение 
преди насрочения за ап-
рил 2012 г. вот. 

Будапеща се надява да 
успее да затвори всич-
ки преговорни глави със 
Загреб до края на пре-
зидентството си в сре-
дата на 2011 г., а самото 
присъединяване да ста-
не през 2013 г. Унгария 
също очаква да задвижи 
процеса на получаване на 
пълноправно членство на 

Черна гора и Македония. 
Официалният старт на 
преговорите беше отло-
жен заради спор с Гърция 
за името на страната.
 
Национална  
идентичност
Председателството на ЕС 
е шанс за Унгария да по-
добри репутацията си в 
Брюксел. Страната вече 
положи усилия да дока-
же, че ще бъде обективна 
страна при ключовите пре-
говори, които предстоят в 
началото на следващата 

година, включително по 
въпросите за финансовите 
перспективи пред съюза. 
Но временното управле-
ние на ЕС е и възможност 
за Унгария да затвърди 
националната си идентич-
ност в пределите на стра-
ната и извън тях. 

Правителството на Ви-
ктор Орбан вече даде ам-
бициозна заявка да накара 
унгарците да се чувстват 
унгарци. Едно от първите 
действия в тази посока е 
наскоро избраният за на-
ционален празник на стра-

ната 4 юни. На тази дата 
през 1920 г. се подписва 
Трианонският договор, 
който налага условия на 
победената в Първата све-
товна война Унгария. С 
този договор страната губи 
голяма част от територията 
и населението си. Около 
1.5 млн. етнически унгарци 
все още живеят в Румъния, 
а хиляди са се установили 
в Хърватия. Други близо 
милион са пръснати в Сло-
вакия, Украйна, Австрия, 
Словения и други бивши 
югославски страни.

Правителството на виктор орбан даде амбициозна заявка да накара унгарците да се чувстват унгарци без 
значение в коя държава живеят в момента снимка reuters

▶

Правителството на Доналд Туск обмисля прехвърляне на средства от частни-
те пенсионни  фондове към държавата, за да намали бюджетния дефицит 
 снимка bloomberg

▶
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Логистичният гигант GEFCO 
стъпва на българския пазар
Една от най-големите ло-
гистични комании в Евро-
па, френската GEFCO, офи-
циално ще стъпи на българ-
ския пазар през декември 
с представителен офис в 
София. Това обяви пред-
ставителят на компанията 
за Източна Европа, Русия и 
Централна Азия Кристиан 
Збилут. Разширяването на 
дейността в Българя е част 
от стратегическото разра-
стване на GEFCO в реги-
она. Управляващ директор 
за България ще бъде русна-
кът Александър Рачински, 
който досега е работил за 
компанията в Полша, Ита-
лия и Русия.

Липсващата  
брънка
“България е едно от малко-
то липсващи звена в порт-
фолиото на нашата компа-
ния в Източноевропейския 
регион”, каза Збилут и 
поясни, че страната ни е 
много интересна от гледна 
точка на това, че свързва 
веригата Румъния - Бълга-
рия - Турция - Централна 
Азия, която е важна за ком-
панията. GEFCO отбеляза 
пет години от дейността 
си в Румъния, където е 
базирана стратегическата 
инфраструктура на ком-
панията за региона, а в 
Турция оперира вече десет 
години. 

Възможни са  
и инвестиции
Засега компанията ще стар-
тира в България само с 
представителство, което 
ще се грижи за връзките 
и комуникацията с насто-
ящите и бъдещите клиенти. 
От компанията уточниха 
обаче, че ако връзките с 
клиентите се развиват до-
бре и те самите поискат 
от GEFCO да инвестира в 

инфраструктура в България 
- логистични складове или 
платформи, фирмата има 
готовност да го направи в 
идните години. 

Около 100 млн. EUR е 
инвестиционният бюджет 
на компанията за Източ-
на Европа за периода до 
2013 г. Освен за инвести-
ции в инфраструктура тези 
средства може да бъдат 
похарчени и за покупка на 
цели компании. “GEFCO е 
готов и да изкупува компа-
нии, като в момента търсим 
подходящи такива”, каза 
Збилут.

Фокус върху  
Черноморието
Вниманието на GEFCO у 
нас ще е насочено и към 
транспортните възмож-
ности чрез пристанище 
Варна и Бургас, тъй ка-
то компанията развива и 
транспорта като самостоя-
телна дейност. “Разбира се, 
че бихме имали интерес да 
работим с Варна и Бургас. 
Ние оперираме активно в 
Констанца, където приста-
нището е по-голямо, но това 
не изключва и работата с 
двата български порта по 
определени дестинации, ако 
нашият представител в Бъл-
гария потвърди, че възмож-
ността си струва”, добави 
Кристиан Збилут. Не на по-
следно място той изтъкна и 
че България сама по себе си 
е потенциален пазар, на кой-
то в идните години GEFCO 
очаква динамика. 

Компанията планира да 
развива Черноморието ка-
то транспортен коридор. 
“Сега товарите от Изток 
пътуват през Суецкия ка-
нал, през цялото Среди-
земноморие, Гибралтар и 
достигат северните прис-
танища. Оттам по суша се 
насочват по европейските 
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Компанията ще отвори свое представителство в София до края на годината, 
не изключва и бъдещи инвестиции в инфраструктура

Цитат

Дейността ни в 
България ще зависи 

от интереса на нашите 
клиенти

 александър рачински, управляващ директор  
на GEFCO - България

2.9  
▶ млрд. EUR оборот и 102 
млн. EUR печалба  
са резултатите  
на GEFCO за 2009 г.

База 
Румъния е 
водеща в 
региона 

 От логистична гледна 
точка в региона Румъния 
е най-важна за компа-
нията. GEFCO е соб-

▶

ственост на концерна 
“Пежо-Ситроен”, който 
пък притежава завода 
“Дачия”. Два големи ло-
гистични склада - в Буку-
рещ и Арад, както и три 
автомобилни центъра е 
изградила компанията в 
страната за пет години. 

Те служат и като скла-
дове и разпределителни 
центрове за доставки 
на Изток. 

Близо 30 млн. EUR го-
дишно са оборотите от 
тях, а общият оборот 
на компанията за 2009 г. 
е 2.9 млрд. EUR. 

▶

▶

Автомобилната 
индустрия е основната 
линия на компанията, 
но освен да обслужва 
нуждите на “Пежо-
Ситроен”, GEFCO се 
развива и като самос-
тоятелна логистична и 
транспортна фирма. 

▶

Присъствието 
ни в 

България е важно, 
за да затворим 
транспортната 
верига Румъния - 
България - Турция

Кристиан збилут, 
изп. директор на GEFCO за Из-
точна Европа, Русия и  
Централна Азия

Фокусът на GEFCO е 
насочен към региони, 
които ще се развиват и 
растат бързо. Това са Юж-
на Америка, Централна 
Азия и Източна Европа. 
Въпреки че кризата е 
почти зад гърба ни, трябва 
да си признаем, че голям 
ръст на пазарите в Западна 
Европа и Северна Амери-
ка не е възможен, защото 
това са наситени пазари. 

Румъния е ключова за 
нас от гледна точка на 
вече изградената инфра-
структура, а в Турция 
работим също от много 
време. България обаче 
е връзката между тях и 
присъствието ни там би ни 

отворило повече възмож-
ности, би ни направило 
по-гъвкави при избора 
на транспортни възмож-
ности. Основният фокус 
на нашата компания е 
автомобилната индустрия 
и от тази гледна точка в 
България ще трябва да 
бъдем по-гъвкави, защото 
точно тази индустрия не е 
така развита, но от друга 
страна, България има 
пристанища, а и очакваме 
икономиката да се дина-
мизира в идните години. 

Що се отнася до инвести-
ции в инфраструктура, 
готови сме да направим 
такива, ако клиентите го 
изискат от нас. 

Източна Европа е един  
от приоритетите ни

дестинации.  Това според 
нас е ненужно удължава-
не на маршрута. Много 
по-удобно е крайна точка 
да бъдат черноморските 
пристанища и оттам да 
се разпределят товарите”, 
обясни Кристиан Збилут. 
Черноморският басейн е 
удобен и като базова точ-
ка за търговия с Русия и 
Централна Азия - пазари, 
които GEFCO намира за 
високоприоритетни, защо-
то са с огромен потенциал 
за растеж.

ани Коджаиванова

2.5  
▶ млн. автомобила е 
превозила  
компанията  
през 2009 г.

1  
▶ млрд. EUR оборот  
в Източна Европа  
и Русия планира GEFCO 
през 2015 г.

СнИмкА ЕмИлИя кОСТАДИнОвА
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Над 4500 зарядни колонки 
за електромобили ще мон-
тира в Балканския регион 
и Русия международната 
компания Fullcharger до 
края на 2011 г. Мрежата  
ще обхваща страни като 
Кипър, Гърция, България и 
Румъния с централа в Тур-
ция. Нейното изграждане 
е най-важното условие за 
появата на първите електро-
мобили у нас.

Яйцето и кокошката
“На последното автомобил-
но изложение в Истанбул 
всеки втори производител 
представи прототип на 
електромобил”, разказа Ве-
села Шаранкова, генерален 
мениджър на “Фулчарджър 
България”. На въпроса кога 
ще започнат серийно про-
изводство обаче, повечето 
отговаряли с въпрос: А ко-
га ще изградите зарядната 
мрежа? Проблемът е клю-
чов за този пазар, тъй като 
с едно зареждане първите 
електромобили изминават 
около 150 километра. Това 
означава, че за свободното 
им придвижване трябва да 
има зарядни станции на 
всеки 100 километра. Та-
кава мрежа Fullcharger вече 
има изградена в САЩ, а в 
момента я развива и в Евро-
па. По данни на експерти на 
европейския пазар вече се 
конкурират близо 90 подоб-
ни компании, като Coulomb 
Technologies и германската 
RWE, която оборудва Бер-
лин със зарядни точки. 

началото
Първоначално Fullcharger, 
който е доставчик на първа-
та в света мрежа за зарядни 
станции на електромобили, 
ще изгради мрежа в големи-
те градове у нас. Станции-
те ще бъдат разположени 
на обществени паркинги, 
в жилищни комплекси, в 
близост до молове, хипер-
маркети, големи офисни 
сгради, на бензиностанции. 
Компанията ще работи у 
нас чрез мрежа от два ти-
па дистрибутори - малки, 
наречени хостове, които в 
рамките на 10 години тряб-

Три компании планират производство на коли на ток у нас

Fullcharger монтира зарядни станции 
в очакване на електромобилите

ва да изградят и поддържат 
20 зарядни точки, и големи 
- пайнъри, които се ангажи-
рат със 100 зарядни точки 
за същия период. Те ще 
плащат зарядните колонки, 
като единичната цена започ-
ва от 4500 EUR без ДДС, а 
“Фулчарджър България” ще 
поема монтажа и поддръж-
ката им. Засега производ-
ство на зарядни станции у 
нас не се предвижда.

Бизнес с бъдеще    
Електромобилите определе-
но са смятани за бъдещето 
на автомобилната индус-
трия, като очакванията са 
до 2020 г. в Европа да се 
движат между 6 и 15 млн. 
подобни коли. Според Юли-
ян Николов, директор на 
дирекция “Икономическа 
политика” в Министерство-
то на икономиката, енерге-
тиката и туризма (МИЕТ), 
производството на елек-
тромобили и необходимата 
инфраструктура за тях може 
да разчитат на подкрепа 
както на ниво държава, така 
и в рамките на Европей-
ския съюз. Като пример 
той посочи подготовката на 
нови схеми за финансиране 
по Оперативна програма 
“Конкурентоспособност”, 
фокусирани върху инова-
тивните технологии. Друг 
важен въпрос е въвежда-
нето на единен стандарт 
за зареждане на този тип 
превозни средства, с чиято 
подготовка се ангажира Ев-
ропейската комисия. Според 
Юлиан Николов общините 
също може да стимулират 
индустрията около електро-
мобилите, като насърчават 
ползването им от фирмите 
по сметосъбиране и други, 
на които възлагат дейности. 
Механизмът за въздействие 

ахмет Япишлър, управляващ директор на “365 Energy Group”, която си партнира с Fullcharger, показва как се зарежда електромобил пред погледа на марк Букер▶

е подготовката на общест-
вените поръчки, посочи 
експертът. 

поточна линия
У нас вече има и три про-
екта за производство на 

електромобили, но по тях 
се работи с дългосрочна 
перспектива. Първият е на 
френска компания, която 
иска да произвежда в Стара 
Загора. Руска фирма държи 
технологиите за серийно 

Сравнение
Плюсове и 
минуси

Безспорният плюс на 
електромобилите е тяхна-
та екологичност, особено 
във времена, когато пра-
вителствата са прити-
снати да ограничават 
вредните емисии, посочи 
Марк Букер от централа-
та на Fullcharger в Париж.

Големите въпросителни 
обаче са свързани с цената 
и удобството на този тип 

▶

▶

транспорт. Според изчис-
ленията на “Фулчарджър 
България” пълно зареждане 
на батерията на един 
електромобил ще струва 
между 12 и 15 лв., т.е. това 
е цената за изминаване 
на 150 километра. Тя е два 
пъти по-ниска от тази за 
същото разстояние с дизе-
лово гориво. Спрямо друг 
тип екологично гориво 
като метана обаче далеч 
не е конкурентна.

При сегашните цени на 
метана 100 километра 
път с такова гориво 

▶

струват 5-6 лв. Началният 
разход също е приемлив 
- покупката на инсталация 
и разходите за монтаж 
в италианска фабрика с 
всички гаранции струват 
едва около 1500 EUR.

Според Иван Костов от 
клъстър “Електромобили” 
цената на придвижването 
на ток може да стане по-
приемлива, ако държавата 
най-после допусне нелицен-
зирани фирми на пазара на 
електроенергия. 

Другият проблем е, че 
едно зареждане на бате-

▶

▶

рията на електромобил 
на стандартна “бавна” 
колонка отнема между 2 и 
8 часа, което засега прави 
технологията непригодна 
за дълъг път. Т.нар. бързо 
зареждане ще отнема 
между 5 и 30 минути, но 
технологията за него 
още се разработва. За 
да са пригодни за такова 
зареждане обаче, електро-
мобилите ще трябва да са 
оборудвани със специални 
трансформатори заради 
по-високото напрежение 
на колонките.

радостина маркова
radostina.markova@pari.bg

производство на марш-
рутни таксита и автобуси 
на ток в Пловдив, където 
планира да използва стари 
производствени мощности 
за електрокари. Китайската 
“Грейт Уол”, която догоди-
на отваря автомобилния 
си завод в Ловеч, също 
планира в перспектива 
производство и на елек-
тромобили там. Имената 
на останалите две компа-
нии, ангажирани с подобни 
проекти у нас, обаче засега 
не се споменават по тяхно 
желание, уточни Юлиян 
Николов.

Успоредно с това текат и 
опити за т.нар. конверсия 
на автомобили, при коя-
то двигателят, ауспухът и 
резервоарът се заменят с 
електромотор. Разработката 
е на българския индустриа-
лен клъстър “Електромоби-

ли”, който обхваща няколко 
компании по производстве-
ната верига. Според глав-
ния секретар на клъстъра 
Иван Костов вече са готови 
модификациите за “Фиат 
пунто” и “Ситроен ZX”, 
при които ще се използват 
акумулаторни батерии на 
“Монбат” и двигатели, раз-
работени в “Костов моторс” 
- наследник на Балканкар 
“Георги Костов”. Първият 
модифициран по този начин 
автомобил от италианската 
марка ще е готов до края 
на годината, но за серийно 
производство е рано да се 
говори, посочи Иван Кос-
тов. Според него от реги-
стрираните у нас над 2.7 
млн. автомобила поне 100 
хил. може да минат конвер-
сия, като ще са изцяло съв-
местими с изграждащата се 
зарядна мрежа.  
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Три компании планират производство на коли на ток у нас

Fullcharger монтира зарядни станции 
в очакване на електромобилите

“Адванс Екуити Холдинг” 
продаде вятърна 
електроцентрала за 1.37 млн. лв.
Сумата от продажбата 
е 1.5 пъти по-голяма 
от вложените средства

Публичната компания “Ад-
ванс Екуити Холдинг” чрез 
своето дъщерно дружество 
“Енерджи Инвест” е про-
дала вятърния си парк с 
мощност 2.4 MW край с. Ви-
дно, община Каварна. Това 
съобщиха от дружеството. 
Купувач на вятърния парк е 
“Екопарк 2010”.

Сделката е първата про-
дажба на реализиран про-
ект от “Адванс Екуити Хол-
динг”, което е дружество за 
дялово инвестиране. Сдел-
ката вкарва компанията в 
етапа от развитието й, през 
който ще се търси реализа-
ция на направените до мо-
мента вложения, обясняват 
от дружеството.

механизъм
Сделката ще бъде реали-
зирана чрез отделяне на 
активите на вятърната елек-
троцентрала в ново дъщер-
но дружество на “Енерджи 
Инвест” и след това ще се 
продаде самото дружество. 
Стойността на сделката е 
1.37 млн. лв. и включва 
авансово плащане, с което 
е погасен предсрочно оста-
тъчният кредит на “Енер-

джи Инвест” към банката, 
финансирала изграждането 
на парка, както и оконча-
телно плащане при прех-
върляне на собствеността 
върху новото дружество, 
собственик на активите на 
вятърната електроцентрала. 
Предварителните очаква-
ния са сделката да приклю-
чи до края на годината.

проект
Вятърната електроцентрала 
край с. Видно беше изгра-
дена от “Енерджи Инвест” 
още през 2006 г. Проектът 
беше пуснат в експлоата-
ция в началото на 2007 г. 
За изграждането й друже-
ството получи финансиране 
по Кредитната линия за 
енергийна ефективност и 
възобновяеми енергийни 
източници от Европейската 
банка за възстановяване и 
развитие.

“Приходите от тази про-
дажба са 1.5 пъти по-голе-
ми от вложените собствени 
средства в изграждането 
и поддържането на пар-
ка, затова сме доволни от 
постигнатата доходност в 
тази инвестиция”, каза из-
пълнителният директор на 
“Адванс Екуити Холдинг” 
Венцеслав Петров.

“Енерджи Инвест” е ин-
веститор общо в енергийни 

проекти с мощности от 56 
MW. Чрез едно от дъщер-
ните си дружества - “Интер-
Сол”, то управлява и сола-

рен парк с 1 MWp мощност. 
В момента тече проект за 
разширяването му с нови 3 
MWp.  

ахмет Япишлър, управляващ директор на “365 Energy Group”, която си партнира с Fullcharger, показва как се зарежда електромобил пред погледа на марк Букер▶

Технология
Как се 
зарежда 
електромобил

Самото зареждане 
на електромобил е 
лесна процедура, която 
може да се контролира 
и през интернет. За 
тази цел всяка колонка 
е оборудвана със 
специален софтуер 
и е регистрирана в 
съответната мрежа на 
Fullcharger - американска, 
европейска или 
австралийска. В нея всеки 
може да проследи къде 
се намират зарядните 
колонки и кои от тях са 
свободни. 

За самото зареждане 

▶

▶

потребителят трябва 
да има идентифика-
ционна карта, която 
отваря капака на 
колонката, за да бъде 
включен електромо-
билът в контакта. 
При приключване на 
зареждането софту-
ерът  подава сигнал по 
електронната поща 
или чрез sms.

Пак по електронен 
път потребителите 
на услугата могат да 
следят плащанията си и 
да променят профилите 
си, собствениците на 
колонките - да следят 
натовареността 
им, а електрораз-
пределителните 
дружества - 
натоварването на 
системата.

▶

Снимка боби тошеВ

Дружеството 
започва да строи 
фотоволтаична 
централа край Варна

Компанията за продажба на 
битова електроника “Ин-
терсервиз Узунови” навлезе 
на енергийния пазар, след 
като вчера започна стро-
ителството на фотоволта-
ичен парк. Подготвящата 
се централа е с мощност 

“Интерсервиз Узунови” 
навлезе на енергийния пазар

“интерсервиз Узунови” ще налее близо 12 млн. EUR в проекта си за производство 
на енергия от слънцето
▶

“Енерджи инвест” е инвеститор общо в енергийни 
проекти с мощности от 56 MW
▶

5 MWp и е разположена 
върху 200 декара в земли-
щето на авренското село 
Равна гора. Плановете са 
тя да започна да произ-
вежда ток до шест месеца. 
Стойността на проекта е 12 
млн. EUR, a инвеститорът 
“Интерсервиз Узунови” АД 
си осигурил финансиране 
от МКБ Юнионбанк. 

проект
Изграждането на обекта 

е разделено на два етапа. 
Първият етап включва из-
граждане на мощности за 
2.5 MWp и трябва да при-
ключи през февруари до-
година. През втория етап 
ще бъдат добавени произ-
водствени мощности за 2.5 
MWp, а краят му е насрочен 
за април 2011 г.

Веднага след приключ-
ване на изграждането на 
соларния парк той ще бъ-
де присъединен към ВЕЛ 

“Болярци” от подстанция 
“Старо Оряхово”. Според 
слънчевата карта на Бъл-
гария соларният парк на 
“Интерсервиз Узунови” АД 
е в зона с годишна слънчева 
радиация 4.25 kWh на кв. м 
на ден, или 1450-1500 kWh 
на кв. м на година. 

Технология
За изграждането на цен-
тралата компанията ще 
използва фотоволтаични 
панели SHARP. Тънкослой-
ните панели са последната 
разработка на най-големите 
производители, тъй като 
те имат възможността да 
улавят слънчевите лъчи и 
при лоши метеорологични 
условия. Това позволява 
стабилно производство на 
енергия към електрическа-
та мрежа.

“Интерсервиз Узунови” 
от години е официален 
дистрибутор за България 
на японската корпорация 
SHARP. Основният бизнес 
на компанията е съсредото-
чен в продажбите на битова 
електроника. В последните 
години групата на компа-
нията развива собствена 
мебелна къща, компания 
за управление на проекти, 
производство на екозелен-
чуци, износ на диворастя-
щи гъби и др.  



“Дженерали” със спад на 
приходите и ръст на печалбата
Общозастрахователната компания ще награждава добрите шофьори
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“Дженерали Застраховане” 
АД отчита спад на прихо-
дите и ръст на печалбата 
за деветмесечието на тази 
година, показват изнесените 
на среща с журналисти ре-
зултати на компанията. Об-
щозастрахователното дру-
жество отчита печалба от 
6.7 млн. лв. за деветмесечи-
ето на тази година, съобщи-
ха от “Дженерали”. Справка 
в официалните резултати за 
миналата година на сектора, 
публикувани на сайта на 
Комисията за финансов над-
зор, показват, че за януари 
- септември 2009 г. друже-
ството е имало печалба от 
3.3 млн. лв. Все още КФН 
не е публикувала данните за 
резултатите на застрахова-
телните компании за девет-
месечието на тази година, 
като последните актуални 
данни на надзора са към 
края на август 2010 г. Брут-
ните премийни приходи на 
“Дженерали Застраховане” 
в края на септември 2010 г. 
се свиват до 38.5 млн. лв., а 
за съпоставимия период на 
миналата година оборотът 
на дружеството беше 43.8 
млн. лв.

обяснение
Тази година е изключително 
тежка за застраховането в 
България, като спадът на 
приходите в общото застра-
ховане се дължи основно на 
понижението на премиите 
от продажба на полиците 
“Каско”, обясни по време 
на пресконференцията Ди-
ана Манева, изпълнителен 
директор на “Дженерали 
Застраховане” АД. Тя на-
прави прогнозата, че в края 
на 2010 г. дружеството ще 
има около 50 млн. лв. пре-
миен приход и ще задържи 
нивата на печалба. “За нас 
най-важни са корпоратив-
ните клиенти и ние не го-
ним пазарен дял на всяка 
цена”, категорична е Диана 
Манева.

Приходите на “Джене-
рали” от задължителната 

загубила нито стотинка от 
инвестирането на резерви-
те. “Кризата не ни се отрази, 
защото инвестиционната ни 
политика е изключително 
консервативна”, каза Борис 
Чухран, главен изпълните-
лен директор на “Джене-
рали България холдинг”. 
По думите му българското 
дружество следва строга-
та финансова политика на 
компанията майка, която 
няма как да позволи на дъ-
щерното си дружество да 
инвестира спекулативно.

награда за  
джентълмени
От “Дженерали Застрахо-

ване” обявиха, че започват 
инициатива за награждаване 
на отговорните и съвестни-
те шофьори. Кампанията 
ще продължи 6 месеца и 
има за цел да насърчи и 
награди отговорните вода-
чи на пътя, коментират от 
застрахователя. Наградите 
ще бъдат раздадени на 31 
март 2011 г. Първата на-
града е 5 хил. лв., втората 
е 1000 лв. плюс безплатна 
застраховка “Гражданска 
отговорност” и “Каско” за 1 
година и безплатно гориво 
за 1 година. Сребърният ме-
далист ще получи безплатна 
“Гражданска отговорност” и 
“Каско” за 1 година. “Бълга-

рия е сред малкото страни в 
Европейския съюз, където 
непрекъснато има ръст на 
пътните инциденти и това 
ни накара да мотивираме 
отговорните шофьори”, каза 
Борис Чухран. “С агресивни 
кампании във Франция, Пор-
тугалия и Люксембург броят 
на пътните инциденти беше 
намален почти наполовина”, 
добави Диана Манева.

Заедно с кампанията 
от общозастрахователно-
то дружество започват да 
предлагат и бонуси по по-
лицата “Каско”, които са 
за различни сегменти. От 
компанията дадоха пример, 
че отстъпките за добрите 

шофьори над 29 години 
може да достигнат до 55%. 
От мениджмънта на “Дже-
нерали” твърдят, че според 
различни изследвания во-
дачите до 29 години са по-
агресивни и безотговорни. 
Джентълмените на пътя, 
които имат шанс за награда 
от “Дженерали”, не е задъл-
жително да са клиенти на 
компанията, обясниха орга-
низаторите. Диана Манева 
обяви, че идеята на тази 
инициатива е да се следят 
публикации в медиите за 
добросъвестни шофьори, 
като целта е да се награди 
добро дело на пътя.

атанас Христов

“Гражданска отговорност" 
са се повишили близо два 
пъти, като за първите де-
вет месеца на тази година 
от тази полица са събрани 
премии за 11 млн. лв. В края 
на септември 2009 г. друже-
ството имаше 6.3 млн. лв. 
приходите от задължител-
ната автомобилна полица. 
“Ние сме се позиционирали 
в стабилния ценови сегмент 
и през следващата година 
ще отчетем повишение на 
резултатите”, добави Диана 
Манева.

Мениджмънтът на “Дже-
нерали” обясни, че кризата 
не се е отразила на инвести-
циите им и компанията не е 

През третото 
тримесечие 
дружествата са 
увеличили минимално 
инвестициите си в 
България
Местните инвестиционни 
фондове продължават да 
влагат все по-голяма част от 
активите си във финансови 
инструменти, издадени от 
компании в страните членки 
на Европейския съюз (ЕС). 
Това показват данните на 
Българската народна банка 
(БНБ) за средствата, които 
управляват местните и чуж-
дестранните инвестицион-

Инвестиционните фондове все повече насочват вложенията си към ЕС
ни фондове. На тримесечна 
база в периода юли - сеп-
тември 2010 г. българските 
колективни инвестиционни 
схеми са увеличили инвес-
тициите си в ЕС с 15.7% до 
23.2 млн. лв. На годишна 
база повишението е 85.1%, 
тъй като в края на септем-
ври миналата година ин-
вестициите им в държавите 
членки на общността бяха  
12.5 млн. лв.

най-много
През третото тримесечие 
местните инвестиционни 
фондове са увеличили ми-
нимално и вложенията си 
във финансови инструменти 

на български компании. На 
тримесечна база ръстът е 
0.6% до 174.8 млн. лв., но 
спрямо края на септември 
2009 г. инвестициите в бъл-
гарски ценни книжа са на-
малели с 13%. Все още вло-
женията в България остават 
с най-голям дял в портфейла 
на местните инвестиционни 
дружества.

Обяснението, което дават 
анализатори за все по-голя-
мото насочване на инвести-
ции към страните от ЕС, е 
по-добрата ликвидност и 
сигурност на тези инстру-
менти. Именно дружества-
та, които инвестират най-
голяма част от активите си 

в акции или облигации на 
чужди компании, постигат 
и най-висока доходност от 
началото на тази година. 
Българският капиталов па-
зар продължава да тъпче 
на едно място и не може да 
намери ясна посока, докато 
пазари в Европа показват 
стабилизиране и отчитат 
ръстове.

Преглед на активите по 
финансови инструменти по-
казва, че най-много пари са 
инвестирани в акции, като 
към 30 септември в рис-
ковите книжа са вложени 
148.7 млн. лв. от активите на 
местните взаимни фондове. 
Повишението на тези инвес-

ки активи по управление 
на дружествата. Вторият 
по големина инвеститор в 
колективните схеми са за-
страхователни компании и 
пенсионни фондове, които 
държат 25.6%, или 82 млн. 
лв. от активите на инвести-
ционните фондове.

Общите активи на местни-
те инвестиционни фондове 
са се увеличили с 2.8% на 
тримесечна база и в края на 
септември достигат 320.1 
млн. лв. Спрямо същия пери-
од на миналата година обаче 
се наблюдава спад от 1.6%, 
когато активите на местните 
инвестиционни фондове бяха 
325.2 млн. лв.

тиции на тримесечна база 
е минимално - 0.8%, като 
спрямо края на септември 
миналата година инвести-
циите в акции намаляват 
с 6%. Вторият най-любим 
инструмент за вложения на 
местните инвестиционни 
фондове са депозитите, къ-
дето са инвестирани 98 млн. 
лв., или 30.6% от всички ак-
тиви. Делът на облигациите 
е 16.2%, или 52 млн. лв.

Кой купува
Най-голяма част от дяло-
вете на инвестиционните 
фондове е купена от до-
макинствата - 112.7 млн. 
лв., което е 35.2% от всич-

 Ние сме се 
позицио-

нирали в стабилния 
ценови сегмент и 
през следващата 
година ще отчетем 
повишение на 
резултатите

Диана манева,   
изпълнителен директор на 

“Дженерали Застраховане” АД

решихме да моти-
вираме отговорните 
шофьори, като награ-
дим джентълмените на 
пътя, каза Борис Чухран, 
главен изпълнителен 
директор на “Дженерали 
България холдинг”

▶

СнимкА Емилия коСтАДиновА
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Roche съкращава  
4800 работни места

Силният натиск върху 
цените на лекарствата 
в САЩ и Европа 
принуди компанията 
да предприеме 
преструктуриране на 
дейността

Швейцарският произво-
дител на фармацевтични 
продукти Roche Holding 
AG планира съкращаване 
на 4800 работни места 
през следващите две го-
дини, с което ще намали 

разходите си с 2.4 млрд. 
швейцарски франка (2.4 
млрд. USD). Планът за 
преструктуриране ще за-
сегне около 6% от слу-
жителите на компанията, 
основно във фармацев-
тичното подразделение. 
Очаква се общият ефект 
от него да доведе до реду-
циране на разходите с 2.7 
млрд. франка. 

очаквани ефекти
Roche планира през 2011 г. 
да спести 1.8 млрд. фран-
ка и още 2.4 млрд. през 

2012 г. Здравната реформа 
в страната ще доведе до 
500 млн. франка по-мал-
ко приходи през 2010 г. 
и с около 1 млрд. франка 
по-ниски продажби през 
следващата година, каза 
главният изпълнителен 
директор Северин Шван. 

засегнати
Съкращенията ще засегнат 
най-силно американските 
подразделения на компа-
нията. От продажбите и 
маркетинга ще бъдат съ-
кратени 2650 души. Около 

1200 търговци в Северна 
Америка ще останат без 
работа и 700 в Европа, 
обясни Шван. Отделно 
1500 работни места ще 
бъдат преместени от ед-
на локация в друга, като 
по този начин дружество-
то ще аутсорсва част от 
дейностите си. Новината 
за преструктурирането на 
дейността беше посрещна-
та позитивно от анализато-
рите, според които планът 
на компанията е реално 
отражение на променената 
пазарна среда.  

Ценови натиск
По стъпките на 
конкурентите

През последните месе-
ци се наблюдава серио-
зен натиск върху цени-
те на лекарствата в 
САЩ и в Европа. Именно 
заради това и други кон-
куренти на Roche пред-
приеха мерки за намаля-
ване на разходите. 

Merck&Co. обяви 15% 
намаляване на служи-
телите си до 2012 г., 
което прави около 15 
хил. души. И това е само 
първата част от плана 
за преструктуриране, 
който подготвя. С него 
компанията очаква да 
намали разходите си с 
около 3.5 млрд. USD до 
2012 г. 

Най-големият произ-
водител на лекарства 
в света Pfizer Inc. вече 
започна съкращения на 
работници и затваря-
не на предприятия, след 
като плати 68 млрд. 
USD за конкурента си 
Wyeth. От компанията 
обявиха планове за оря-
зване на 19 хил. работни 
места, затваряне на 8 
производствени под-
разделения и 6 изследо-
вателски центъра. 

▶

▶

▶

Швейцарският фармацевтичен производител Roche планира през 2011 г. да спести 1.8 млрд. франка и още 2.4 
млрд. през 2012 г. СНИмкА ReUteRS

▶

294
▶ американски трезора е 
затворила FDIC от нача-
лото на 2008 г.

FDIC e завела 50 иска 
срещу служители  
на фалирали банки
В разследваните 
случаи са замесени 
висши кадри, 
включително бивши 
директори

Федералната корпорация 
за гарантиране на депо-
зитите (FDIC) е завела 50 
граждански иска заради 
банкови фалити. Разслед-
вани ще бъдат мениджъри, 
директори и служители на 
трезорите, които обявиха 
банкрут по време на фи-
нансовата криза, съобщава 
в интервю пред Wall Street 
Journal Фред Гибсън от 
FDIC. По думите му раз-
следваните по случаите 
обикновено са свързани с 
разрешения за отпускане 
на кредити на ниво ви-
цепрезидент или старши 
вицепрезидент. В някои са 
замесени и висши служи-
тели, включително бивши 
директори на фалирали 
финансови институции. 
Докато тече разследването 
обаче, конкретни имена 
на банки и лица няма да 
бъдат оповестявани. 

обвинения  
и оправдания
От началото на 2008 г. 
FDIC е затворила 294 
американски трезора. 
Регулаторът е повдигнал 

граждански искове срещу 
повече от 80 служители и 
директори за обезщетения 
на стойност над 2 млрд. 
USD. Последният заведен 
иск от корпорацията беше 
през юли за сумата от 300 
млн. USD срещу четири-
ма директори в IndyMac 
Bancorp Inc. Обвиненията 
срещу тях са, че са от-
пуснали кредити, за ко-
ито е било ясно, че няма 
да бъдат върнати. С това 
служителите са имали за 
цел да получат бонуси съ-
гласно бонусната система 
на банката. Бившите вече 
служители на трезора от-
хвърлят всички обвинения 
срещу тях. 

Тежко наследство
Като орган, гарантиращ 
депозитите във фалира-
лите банки, FDIC става 
правоприемник на техните 
загуби, покрива ги с пари 
от своя фонд и търси купу-
вачи за активите им, за да 
покрие негативните разли-
ки. Корпорацията има три 
години от датата на фали-
та, за да предяви граждан-
ски съдебни искове за ком-
пенсации за допуснати от 
служителите грешки. По 
започналите разследвания 
FDIC ще работи съвместно 
с Федералното бюро за 
разследване. 

2
▶ млрд. USD е стойност-
та на заведените искове 
срещу служители на банки
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т   8,483.00     8,465.00  
Калай LME USD/т   25,125.00     25,125.00  
Олово LME USD/т   2,383.00     2,403.00  
Цинк LME USD/т   2,255.00     2,270.00  
Алуминий LME USD/т   2,329.00     2,356.00  
Никел LME USD/т   22,190.00     22,225.00  
Алуминиева сплав LME USD/т   2,245.00     2,220.00  

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1343 1344
Сребро LME USD/тр.у. 25,77 25,79
Платина LME USD/тр.у. 1640 1648
Паладий LME USD/тр.у. 659 665
Родий LME USD/тр.у. 2,330.00 2,530.00

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Ноември	 Декември
Суров петрол NYMEX USD/б 81,61 -
Брент ICE USD/б 84,34 -
Газьол ICE USD/т 714,25 -
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,96 -
Гориво за отопление NYMEX USD/gal. 2,28 -
Пропан NYMEX USD/gal. 0 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 230,07
Царевица Yellow CBT USD/т 207,27
Ечемик Feed ASX USD/т 186,58
Памук No.2 NYBOT USD/т 2716,05
Какао  NYBOT USD/т 2,844.00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4362,87
Соя No.2 ICE USD/т 448,11
Захар White NYSE LIFFE USD/т 679,90

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.11.2010. 

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,38211
Бразилски реал BRL 10 8,43030
Канадски долар CAD 1 1,37155
Швейцарски франк CHF 1 1,46449
Китайски ренминби юан CNY 10 2,12124
Чешка крона CZK 100 7,98200
Датска крона DKK 10 2,62242
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,21749
Хонконгски долар HKD 10 1,81762
Хърватска куна HRK 10 2,66753
Унгарски форинт HUF 1000 7,09714
Индонезийска рупия IDR 10000 1,57856
Исландска крона ISK 100 3,18016
Японска йена JPY 1000 
Южнокорейски вон KRW 100 1,73713
Литовски литаc LTL 1000 1,24892
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,75663
Малайзийски рингит MYR 10 1,13213
Норвежка крона NOK 10 4,52037
Новозеландски долар NZD 10 2,39729
Филипинско песо PHP 10 1,05783
Полска злота PLN 100 3,25164
Нова румънска лея RON 10 4,93984
Руска рубла RUB 10 4,54126
Шведска крона SEK 100 4,58093
Сингапурски долар SGD 10 2,10045
Словашка крона SKK 10 1,07961
Тайландски бат THB 100 4,71443
Нова турска лира TRY 10 9,87244
Щатски долар USD 1 1,41103
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,03140

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

16.11.2010	г.

157,88 157,11 156,34 155,96 154,03 154,03   
11,90 11,84 11,78 11,76 11,61 11,61   
84,36 83,95 83,54 83,13 81,90 81,90   
102,27 101,77 101,28 100,78 99,29 99,29   
776,44 772,68 768,91 765,14 753,83 753,83   
176,66 175,82 174,98 174,14 168,25 168,25   
80,54 80,15 79,76 79,38 77,44 77,44   
158,33 157,57 156,81 156,05 152,24 152,24   
316,10 314,60 313,09 311,59 301,05 301,05   
205,72 204,74 203,76 202,78 195,92 195,92   
242,32 241,17 240,01 238,86 230,78 230,78   
85,33 84,93 84,52 84,11 81,27 81,27   
239,13 237,99 236,85 235,71 227,74 227,74   

до	15.00	ч.	на	16.11.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Елана Еврофонд
ДФ Елана Глобален Фонд Акции
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 
ДФ Златен лев Индекс 30  

Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 07.08.2010 до 16.08.2010
Лимитиран период” от 17.08.2010 до 14.11.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика

Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference

ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,41717 0,00746

БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,35111 0,02985

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,41953 0,00401

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,45675 -0,00195

КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,18411 0,01950

ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,95214 0,00387

ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62351 -0,00011

ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,30382 0,00555

ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,87043 0,01737

ХъРВАТСКА КУНА HRK 10 2,64566 0,00054

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,03258 -0,02945

ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,61104 0,00755

ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,19748 0,02655

ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000

ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,73852 0,01091

ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,26547 -0,00528

ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000

ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75663 -0,00117

МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,17028 0,00171

МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,59169 0,00183

НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,38953 -0,00527

НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,11323 0,00542

ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,29825 0,01478

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,93398 -0,03359

НОВА РУМъНСКА ЛЕЯ RON 10 4,55215 -0,00424

РУСКА РУБЛА RUB 100 4,62182 0,00046

ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,08111 -0,00504

СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,11070 0,00459

ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,83040 0,01925

НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,93261 0,05518

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,45080 0,01396

ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,05308 0,00350

ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1933,12000 -26,37000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 17.11.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 18.11.2010 г.

ПРЕХВъРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВъРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	17.11.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0296	лв. 1.0143	лв. 1.0245	лв. 1,51	% 	2,02	%

Сентинел	-	Рапид 	1,1862	лв. 	1,1862	лв. 3,53	% 4,05	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	16	ноември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	17/11/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,235869 € 1,260586 € 1,229690
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,921688 € 0,940122 € 0,917080

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,886166 € 0,903889 € 0,881735

Цените са валидни за поръчки, подадени на 12/11/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	18/11/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,145718  лв. 1,145718  лв. 1,145718  лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 18/11/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Piraeus	Funds Цени за дата 16.11.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 6,7870 6,5395

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,5912 0,5696

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,4052 2,3578

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,5649 9,1935

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10,2138 9,9142

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,4002 10,1952

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).

Смесен - балансиран 4.5184 4.5410  4.6991 4.5184 4.4280   -12.25% 15.71% -17.24% -24.52% 21.01.2008
фонд в акции 6.9441 6.9788  7.2219 6.9441 6.8052   -1.97% 14.24% -5.19% -12.13% 23.01.2008
фонд в акции 10.1642 10.3167  10.5708 0.0000 0.0000   1.04% 0.10% 1.25% 1.42% 23.09.2009
             
фонд в акции 2.0680    2.0680    -17.02% 28.75% -21.43% -57.79% 12.11.2007
Смесен - балансиран 2.4565    2.4565    -17.42% 25.32% -21.40% -51.31% 12.11.2007

Фонд на паричен пазар 11.3956  11.3899  11.3728 11.3842 11.3842 11.3899 6.03% 0.12% 6.94% 6.36% 06.10.2008
Смесен - балансиран 10.6691  10.6160  10.5098 10.5629  0.0000 -0.87% 3.53% -1.63% 2.90% 06.10.2008
фонд в акции 9.7297  9.6813  9.5361 9.5845  0.0000 -5.83% 8.44% -7.23% -1.54% 06.10.2008
             
Смесен - балансиран 12.9759    12.8474    -4.28% 5.70% -6.89% 5.21% 14.12.2005
фонд в акции 7.3986    7.3253    -12.55% 10.49% -18.41% -5.89% 01.03.2006
фонд в акции 4.2377    4.1957    -28.32% 12.78% -29.86% -17.92% 21.06.2006
фонд в акции 7.7285    7.5034    -5.26% 11.86% -2.13% -9.81% 05.02.2008
фонд в акции 11.3066    10.9773    6.97% 12.58% 8.53% 3.41% 05.02.2008
Фонд на паричен пазар 12.1756    12.1756    7.32% 0.17% 8.43% 8.36% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
Смесен - балансиран 82.5317    82.2428  82.5317  -0.48% 1.37% -3.53% -4.38% 20.11.2006
фонд в акции 47.4064    47.1694  47.4064  -8.65% 2.55% -12.57% -13.18% 20.11.2006
фонд в акции 63.5959    63.2779  63.5959  -7.75% 4.92% -7.79% -11.66% 03.10.2007
             
фонд в акции 96.2988    94.8650    -6.90% 3.37% -8.60% -1.19% 04.01.2007
Смесен - балансиран 78.2100    77.0456    -6.27% 2.48% -7.72% -7.39% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.32038    1.31774    5.63% 0.74% 6.47% 5.73% 01.12.2005
Смесен - балансиран 1.07389    1.06747    -0.50% 4.08% -2.07% 1.38% 01.12.2005
фонд в акции 0.73165    0.72079    -6.40% 8.10% -9.79% -6.60% 01.03.2006
Смесен - консервативен 0.74005    0.73563    0.83% 2.54% 1.47% -10.64% 07.03.2008
Смесен - консервативен 1.05335    1.05020    2.68% 0.43% 3.57% 3.31% 07.05.2009

Смесен - балансиран 96.7137    95.7513    -6.33% 6.36% -9.25% -0.77% 07.12.2005
Смесен - балансиран 101.3925    100.3837    -8.06% 5.43% -11.15% 0.19% 06.03.2006
фонд в акции 81.4423    80.2297    -10.09% 9.07% -14.75% -2.52% 20.06.2005
Фонд на паричен пазар 123.6714    123.6714    7.65% 0.46% 8.25% 7.21% 31.10.2007
Смесен - консервативен 93.6661    93.2918    3.75% 2.40% 1.71% -2.36% 01.02.2008
Смесен - консервативен 107.4328  107.3255  107.0035  107.3255  4.79% 0.64% 5.33% 5.24% 01.07.2009
фонд в акции 101.0000  100.0000  0.0000  0.0000  N/A N/A N/A N/A 15.11.2010
             
Смесен - балансиран 4.7390     4.7106     -3.63% 7.86% -5.08%*** 4.69% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8807  0.8764   0.8742  0.8698     -17.24% 13.40% -21.37%*** -8.94% 01.06.2009
             
Фонд на паричен пазар 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
Смесен - балансиран 17.0661     16.9471     -8.89% 6.85% -11.39% 9.13% 28.09.2004
фонд в акции 10.4362    10.2912     -14.49% 8.93% -18.21% 0.74% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1215     1.1049     -13.44% 11.68% -13.14% 0.78% 10.05.2004
фонд в акции 0.7637     0.7524    9.46% 16.78% 10.10% -6.67% 04.10.2006
фонд в акции 1.0433     1.0279    18.98% 10.49% 16.50% 0.93% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 131.1647  130.9686  130.7072    3.77% 3.22% 4.59% 6.07% 04.05.2006
Смесен - балансиран 13.9573  13.9573  13.8191    -7.25% 8.19% -9.66% 1.54% 17.12.2004
фонд в акции 0.7242  0.7171  0.7100    -3.35% 15.23% -7.98% -7.26% 04.05.2006
             
Смесен - балансиран 795.2128    789.2636    1.97% 5.55% 1.13% -8.19% 09.05.2008
фонд в акции 713.3759    708.0389    0.62% 6.87% -0.20% -11.42% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.4725    11.4725    5.55% 1.18% 5.82% 2.90% 30.01.2006
Смесен - балансиран 119.7126    119.7126    -0.26% 5.16% -2.01% 2.09% 30.01.2005
фонд в акции 6.6934    6.6934    -4.97% 10.24% -8.64% -8.02% 30.01.2006
фонд в акции 10.1392    10.1392    0.70% 2.32% 0.91% 0.77% 30.01.2009
           
фонд в акции 7.8919    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв
фонд в акции 0.5200  0.5174  0.5148    -1.22% 7.62% -3.80% -19.77% 19.11.2007
Смесен - балансиран 0.7401  0.7375  0.7349    -0.86% 3.29% -1.78% -9.68% 19.11.2007
Смесен - консервативен 1.0017  1.0002  0.9987    3.87% 1.07% 4.40% 0.01% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
Фонд на паричен пазар 1.2754  1.2735 1.2716    5.30% 0.20% 6.13% 5.31% 16.03.2006
фонд в облигаци 1.2974  1.2935 1.2896    5.85% 0.83% 6.59% 5.66% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.8587  0.8553 0.8519    -1.24% 2.96% -2.26% -3.29% 16.03.2006
фонд в акции 0.6216  0.6185 0.6154    -7.88% 5.32% -9.71% -9.77% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.7107  0.7079 0.7051    -6.88% 4.12% -7.92% -11.75% 11.02.2008
Фонд на паричен пазар            19.01.2010
 1.0403  1.0403  1.0403    N/A N/A N/A N/A 
 0.0000  0.0000  0.0000    N/A N/A N/A N/A 
             
Фонд на паричен пазар 1.1862    1.1862    3.53% 0.12% 4.05% 3.71% 15.11.2005
Смесен - балансиран 1.0296    до 90 дни  над 90 дни  1.51% 3.31% 2.02% 0.37% 12.09.2005
     1.0143  1.0245      
             
Смесен - балансиран 7.6580   7.6580    -6.77% 9.94% -6.63% -5.50% 01.03.2006
фонд в акции 6.5385   6.5385    -6.73% 9.65% -9.38% -8.61% 01.03.2006
фонд в акции 2.9267   2.9267    4.36% 14.96% 2.98% -28.77% 05.04.2007
фонд в акции 10.4884   10.4884    0.57% 1.86% 1.61% 2.50% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7764 0.7725 0.7706 0.7649 0.7649 0.7687  0.7496 5.42% 11.77% 3.88% -5.79% 22.05.2006
фонд в акции 0.4308 0.4286 0.7706 0.4244 0.4244 0.4265  0.4159 3.26% 15.39% -3.83% -21.46% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 110.0263  108.6747  107.8637    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
             
фонд в облигаци 323.6102    322.6408    3.54% 0.44% 4.18% 7.03% 17.11.2003
 13.5233    13.2568    2.72% 2.54% 2.76% 6.04% 27.12.2005
Смесен - балансиран 12.2302    11.8705    -0.34% 5.47% -1.20% 3.78% 27.12.2005
фонд в акции 8.5568    8.3051    -2.71% 11.37% -5.04% -3.37% 07.09.2005
Смесен - балансиран 20.9059    20.9059    3.09% 4.26% 2.97% 1.43% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5892    6.5563    -2.63% 4.95% -4.57% -11.35% 01.06.2007
Смесен - балансиран 8.0015    7.9615    -1.73% 4.94% -3.02% -6.24% 01.06.2007
фонд в облигаци 11.8022    11.7728    8.54% 2.95% 9.08% 5.23% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1732    1.1498    -4.10% 5.08% -4.83% 3.91% 18.09.2006
Смесен - балансиран 1.0449    1.0344    -0.81% 3.98% -0.17% 1.82% 10.06.2008

N/A 13.5033 12.2122 8.5442
324.2564 N/A 12.1703 8.5148
325.8721 13.3900 N/A 8.4729
325.8721 13.3900 12.1103 N/A
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Цената на 
златото 
отчете 

повишение и по вре-
ме на вчерашната 
сесия в Лондон дос-
тигна 1341 USD/тр.у. 
Голяма помощ на 
метала оказа сла-
бият долар, който 
върна интереса на 
инвеститорите 

По време 
на борсова-
та сесия в 

сряда измерителят 
добави 24 пунк-
та от стойността 
си. Европейските 
индекси тръгнаха 
нагоре, след като 
Ирландия се съгла-
си да поиска финан-
сова помощ от ЕС

индекс на деня

0.63
▶ процента се повиши френ-
ският индекс CAC 40 и дос-
тигна 3786 пункта

Стока на деня

5.20

Китайската борса потъна с 10% за четири дни
Борсите в Азиатския и 
Тихоокеанския регион 
регистрираха четвърта 
поредна губеща сесия, 
като най-лошо представяне 
направиха отново инде-
ксите в Китай. В рамките 
на четири дни водещият 
борсов измерител Shanghai 
Composite се срина с 10%, 
като за последно такова 
рязко пропадане е имало 
преди две години.
Като основна причина за 
масовите разпродажби 
в Пекин анализаторите 
продължават да изтъкват 
притесненията около мер-
ките на китайското пра-
вителство за овладяване 
на икономическия растеж. 
През октомври инфлаци-
ята в Китай се покачи до 
рекордните за последните 
две години 4.4%, след като 
през септември този пока-
зател беше на ниво 3.6%. 
Това според анализаторите 
ще принуди Китайската 
народна банка да вдигне 
лихвите трикратно, а 
резервите на банките се 
очаква да бъдат вдигна-
ти между 1 и 1.5%. Това 
веднага ще се отрази върху 
курса на юана и неговата 
стойност вероятно ще се 
повиши с 5%. 

Допълнително смут на 
пазарите внесе и из-
казването на китайския 
премиер Вън Дзиябао. 
Той заяви, че Пекин ще 

4%. На борсата в Шанхай 
широкият индекс Shanghai 
Composite падна с 1.92% 
до 2974.86 пункта и по 
този начин загубата му за 
последните четири сесии 
достигна 10.13%. 

Сред малкото изключения 
беше японският Nikkei 
225. Той се покачи с 0.15% 
до 9812 пункта и беше 
подкрепен от поевтиня-
ването на йената срещу 
повечето водещи валути. 

В Южна Корея Kospi се 
понижи с 0.1%, след като 
вчера централната банка 
увеличи основния си лих-
вен процент за втори път 
от началото на годината. В 
Австралия S&P/ASX 200 

отстъпи с 1.6% до 4624 
пункта. Пазарите на ценни 
книжа в Сингапур, Малай-
зия, Индонезия, Индия и 
Пакистан бяха затворени 
заради честване на нацио-
нални празници.               

На последната 
сесия 

регионалният 
индекс MSCI Asia 
Pacific се понижи 
с 0.9% до 129.47 
пункта

На по-
следната 
борсова 

сесия металът 
поевтиня с 13 USD 
заради слабото тър-
сене. След рязкото 
поскъпване през 
последните някол-
ко сесии логично 
пазарът започна да 
се коригира

предприеме мерки за 
намаляване поскъпването 
на хранителните стоки. 
Цените на продуктите 
са се увеличили с 10.1% 
спрямо година по-рано. 
Китайската централна 
банка увеличи през октом-
ври основния си лихвен 
процент неочаквано от 
2.25 на 2.5%, а миналата 
седмица вдигна размера 
на минималните задължи-
телни резерви на големите 
банки в страната.

На последната сесия ре-
гионалният индекс MSCI 
Asia Pacific се понижи 
с 0.9% до 129.47 пунк-
та, а понижението му за 
четирите сесии достигна 

▶ поевтиняването на долара спрямо еврото увеличи търсенето на алтернативни 
активи, каквото е среброто. Ценният метал успя да навакса 2.3% и стигна 25.805 
USD/тр.у.

Георги Георгиев 
gеorgi.georgiev@pari.bg

▶ процента загуби паладият 
на борсата в Лондон и стиг-
на 645.15 USD/тр.у.

▶ Мерките, които китайското правителство се готви да предприеме, отблъскват инвеститорите от капи-
таловите пазари в азия                                                                                       Снимки BloomBerg

поскъпване

Вестник “Пари” търси :

Икономически редактор
Икономически репортер

Ако проявявате интерес, моля, изпратете автобиография и кратко 
мотивационно писмо �не по�дълго от �/� страница�.

За контакти job@pari.bg

Злато
USD/тр.у.
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Българите, които живеят в 
чужбина, са изпратили бли-
зо 121 млн. лв. (60.6 млн. 
EUR) обратно в родината 
си през септември 2010 г. 
Това показват данните на 
Българската народна банка 
(БНБ). Само зa един месец 
парите, които българските 
емигранти са изпратили, са 
със 7.2 млн. EUR повече. 
През август българите, ко-
ито живеят в чужбина, са 
превели на роднини и близ-
ки 53.4 млн. EUR.

Данните на БНБ показват, 
че средно всеки месец от 
началото на годината бъл-
гарските емигранти са фи-
нансирали икономиката ни 
с 60 млн. EUR. През март 
емигрантите са превели 65.5 
млн. EUR, през април - 62.6 
млн. EUR, през юни 62.7 
млн. EUR и юли - 63 млн. 
EUR.

Максимум  
и минимум
Най-много парични преводи 
към България са извършени 

Финансово рамо
Емигрантите 
от САЩ пращат 
най-много пари

В световен мащаб 
държавата, от която 
се изпращат най-много 
средства, е Америка. 

През 2009 г. парите, 
които са излезли от стра-
ната, са стигнали 43.3 
млрд. USD. 

Емигрантите, които 
търсят по-високи доходи 
там, също са най-много - 
42 млн. за целия период на 
2010 г. 

▶

▶

▶

След САЩ най-големите 
донори на средства през 
2009 г. са били Саудитска 
Арабия (25.2 млрд. USD), 
Швейцария (19.6 млрд. 
USD), Русия (18.6 млрд. USD) 
и Германия (10.9 млрд. USD). 

На отсрещната страна 
- най-големи получатели 
са Индия (49.3 млрд. USD), 
Китай (48.7 млрд. USD), Мек-
сико (22.6 млрд. USD) и дори 
Франция (15.9 млрд. USD). 

Статистиката показва, 
че като част от брутния 
вътрешен продукт делът 
на външните постъпле-
ния при някои от по-мал-
ките държави достига 
внушителните 25%.

▶

▶

▶

За септември емигрантите 
са пратили 120 млн. лв. 

през май тази година. Тогава 
са постъпили в банките от 
емигранти рекордните 71.1 
млн. EUR, докато най-мал-
ко средства са получени у 
нас през януари - 52.4 млн. 
EUR.

Равносметката за 
деветте месеца
Преведените средства от на-
чалото на годината до края 
на септември възлизат на 
548.1 млн. EUR, като сумата 
е с близо 2.5% по-голяма в 
сравнение със същия период 
на миналата година, когато 
стойността на средствата е 
била 534.8 млн. EUR. Бъл-
гарите, живеещи постоянно 
в чужбина, са изпращали 
средно по 60.9 млн. EUR 
месечно от началото на го-
дината.

За последните  
3 години у нас са  
преведени  
2.05 млрд. EUR
Преди дни излезе доклад 
на Световната банка, от 

който става ясно, че тази 
година българските еми-
гранти ще изпратят у нас 
1.6 млрд. USD (2.24 млрд. 
лв.), което е с 4% повече в 
сравнение с предходната 
година. Въпреки кризата и 
финансовите затруднения 
нашенците, които рабо-
тят в чужди държави, про-
дължават да подпомагат 
семействата си, а по този 
начин да финансират и ико-
номиката. От данните на 
Световната банка става яс-
но, че емигрантите са близо 
1.2 млн. души, или 16% от 
населението на България. 
Сред най-предпочитаните 
дестинации за работа и жи-
веене на българските еми-
гранти са Турция, Испания, 
Германия, Гърция, Италия, 
Молдова, Великобритания, 
САЩ, Румъния и Канада.

Класация
Най-много пари от емигран-
тите в страните от Европа 
и Централна Азия са полу-
чили Русия и Сърбия - по 

5.6 млрд. USD, след тях се 
нарежда Украйна с 5.3 млрд. 
USD. България е на шесто 
място в региона. След нас 
са Азербайджан с 1.5 млрд. 
USD, Молдова и Албания с 
по 1.3 млрд. USD.

Тенденция
В доклада на Световната 
банка се посочва още, че 
не само българските еми-
гранти изпращат финансови 
средства. Тази тенденция е 
характерна за всички страни 
по света, но тя е най-силно 
изразена в развиващите се 
държави. През 2009 г. общо-
то количество пари, които 
са се влели в икономиките 
на тези държави, е било 307 
млрд. USD. Прогнозите са 
за 2010 г. те да се увеличат 
до 325 млрд. USD. А през 
2012 г. сумата ще набъбне 
с още близо 60 млрд. USD 
до 370 млрд. USD. Сред 
най-желаните дестинации за 
работа са САЩ, Русия, Гер-
мания, Саудитска Арабия и 
Канада.

548
▶ млн. EUR са дошли в Бъл-
гария за деветте месеца

За един месец парите от чужбина, които са налети в 
икономиката ни, са с 14 млн. лв. повече 

О Б Я В А

за
УЧАСТИЕ В ТРЪЖНА ПРОЦЕДУРА С ПРЕДМЕТ:
  ДОСТАВКА НА  ЗА НА ГУМЕНА ОБЛИЦОВКА 

ЗА АВТОГЕННА МЕЛНИЦА  ММС 7,0х2,3

На основание Заповед № 741/15.11. 2010 г.,

„асарел-МеДеТ” аД със седалище и адрес на управление в гр. Па-
нагюрище, пл. асарел,  тел.: /0357/ 60 210, факс: /0357/ 60 250, e-mail: 
pbox@asarel.com, обявява процедура за определяне на доставчик с 
предмет:

  
ДОСТАВКА НА ГУМЕНА ОБЛИЦОВКА ЗА АВТОГЕННА МЕЛНИЦА  

ММС 7,0х2,3

Условия за получаване на документацията за участие: 
Тръжна документация за провежданата процедура може да се 

получи всеки работен ден от 8,30 до 16 ч. в срок до 23.11.2010 г. в 
„асарел-Медет”аД - гр.Панагюрище - от отдел “Доставки”, или по 
електронна поща, след получаване на заявление за участие от съ-
ответния кандидат на e-mail: pbox@asarel.com  dr@asarel.com или  
на факс: /0357/ 60250. 

Крайният срок за представяне на офертите е до 16 часа на 
30.11.2010 г.

Лице за контакт:  инж. П. Боюклиев, специалист „Достав-
ки”,  тел.: /0357/60 437

О Б Щ И Н А - П Л Е В Е Н

На основание Решение № 1060 от 30.09.2010 год. 
на Общински съвет – Плевен, 

ОБЯВЯВА ПУБЛИЧЕН  ТЪРГ  С  ЯВНО  НАДДАВАНЕ
за продажба на общински имот:

№ ОБеКТИ

Начална
тръжна 

цена
/лв./ без 

ДДс

стъпка
на надда-

ване
/лв./

Депозит
за учас-

тие
/лв./

срок и цена 
за закупув.
на докумен-

тация 
/до/лв./ с 

ДДс

срок за 
подав. на 

предложе-
ния 
/до/

Дата и 
час на

провеждане

1.

Обект в сграда 
с идентиф. 

56722.660.554.1.22 
/стар идент. УПИ 

VІІ, кв. 253/,  ул. 
“Карлово”  № 21, ет.1, 
за здравни и социал-

ни услуги

120 000 10 000 12 000

І търг
14.12.10 г.

180 лв.
20.12.10 г. 22.12.10 г.

13,30 часа

ІІ търг
13.01.11 г.

180 лв.
18.01.11 г. 21.01.11 г.

13,30 часа

Тръжна   документация   за   участие   се  закупува  от  Център  за  адми-
нистративно  обслужване  на  Община  Плевен  всеки  работен  ден 

до 16.30 ч., до посочения срок за закупуване.
Депозит за участие се внася по банкова сметка IBAN BG43 UNCR 9660 

3311 9710 10, BIC UNCRBGSF в УниКредит Булбанк, клон Плевен.
Решението е публикувано в “Държавен вестник” брой № 90 от 

16.11.2010 год. и на сайта на Община – Плевен - www.pleven.bg.
За справки: Община Плевен, стая № 8, тел. 881 296; 

Българските 
емигранти са 
изпратили най-
много пари в 
родината си през 
май тази година 
- 71.1 млн. EUR

▶
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В Евросъюза този 
показател варира от 
150% в Люксембург 
до под 50% за страна-
та ни и дунавската ни 
съседка
Политиката на сближаване 
на Европейския съюз носи 
съществена полза за Бълга-
рия. Инвестициите по нея в 
периода 2007-2013 г. са 6.9 
млрд. EUR, предназначени 
за регионални и социални 
разходи в рамките на широк 
набор от програми. Успеш-
но осъществени проекти 
като новия терминал на 
летище София, изградените 
на територията на цяла-
та страна пречиствателни 
станции и железопътния 
мост над река Дунав, свърз-
ващ Румъния и България, 
са част от видимите до-
казателства за ползата на 
местно равнище.

В по-широк аспект наша-
та политика на инвестиране 
в регионите на Европа оказ-
ва съществено влияние вър-
ху европейската икономика 
през последните години, 
като намалява икономи-
ческите различия между 
отделните части на ЕС и 
допринася за насърчаване-
то на развитието в областта 
на опазването на околна-
та среда и в социалната 
сфера. Чрез политиката се 

България е в дъното на класацията 
по БВП на глава от населението в ЕС

предоставят инвестиции за 
модернизация, дава се тла-
сък за промени във всички 
европейски региони и се 
предоставят нови бизнес 
възможности.

Подкрепа
Нашите оценки сочат, че в 
периода 2000-2006 г. чрез 
политиката бе подпомогна-
то създаването на 1.4 млн. 
нови работни места. Под-
крепа получиха и  малките 
предприятия, които освен 
това бяха насърчени към 
изследователската дейност. 
Бяха предоставени ценни 
възможности за обучение на 
милиони жени, млади хора, 
лица в уязвимо социално 
положение и безработни. 
Модернизирани бяха транс-
портните връзки, с което бе 
оказана подкрепа за изграж-
дането или подобряването 
на качеството на хиляди 
километри от автомобилна-
та и железопътната мрежа, 

В момента 
в ЕС текат 

дебати как тряб-
ва да се адаптира 
регионалното и 
социалното финан-
сиране към новите 
предизвикателства

както и за модернизирането 
на пристанища и летища. 
Подобрени бяха и еколо-
гичните условия за 20 млн. 
европейски граждани, като 
качеството на питейната 
вода и пречистването на 
отпадните води бяха при-
ведени към стандартите на 
ЕС.

Този впечатляващ напре-
дък е по-подробно изложен 
в последния доклад за ико-
номическото, социалното 
и териториалното сближа-
ване в Европа, който аз и 
моят колега Ласло Андор, 
отговарящ за заетостта и 
социалната политика, пред-
ставихме.

Различията все още 
на са заличени
Независимо от постигнато-
то обаче още много пред-
стои. Съществените ико-
номически различия между 
регионите продължават да 
съществуват и има опасност 
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настоящата икономическа 
криза да доведе до тяхното 
задълбочаване. Така напри-
мер през 2008 г. БВП на гла-
ва от населението варира от 
150% в Люксембург до под 
50% в Румъния и България. 
Също така някои региони 
са по-уязвими в сравнение 
с други по отношение на 
последиците от промяната 
на климата, както за това 
непрекъснато ни напомнят 
засушаванията и наводне-
нията. 

Политиката на сближава-
не не е просто политика на 
заличаване на различията 
между бедните и богатите 
региони. Тя е и основен 
елемент от по-широката 
стратегия „Европа 2020”, 
която по-рано през година-
та бе одобрена от лидерите 
на ЕС. В нея се изтъква, 
че пътят към гарантиране 
на икономическото, еко-
логичното и социалното 
благосъстояние на съюза се 
основава на интелигентен, 
устойчив и приобщаващ 
растеж.

Ефективността е 
ключова
В днешната ситуация, в 
която правителствата в 
цяла Европа съкращават 
публичните разходи, е не-
обходимо да направим по-
литиката още по-ефикасна 
както чрез постигане на 
конкретни резултати, та-
ка и чрез гарантиране на 
най-висока възвръщаемост 
на вложените финансови 
средства. За да осигурим 
постигането на по-добри 
резултати, е необходимо 
да разходваме средствата 
по по-интелигентен начин, 
да се съсредоточим върху 
съобразените с нуждите 
приоритети и да направим 
ползите от вече извърш-

на ефикасно изпълнение 
и видими в общественото 
пространство резултати. 

Стимулите
Друга идея, която е в про-
цес на обмисляне, е създа-
ването на стимули за бърз 
напредък към постигане 
на определените за 2020 
г. цели. Известна част от 
средствата по политика-
та на сближаване може да 
бъде заделена и предоста-
вена на разположение на 
националните и регионал-
ните органи в зависимост 
от постигнатото качество и 
напредък по представените 
от тях програми.

В обхвата на политиката на 
сближаване ще продължат 
да бъдат всички региони на 
Евросъюза. В съответствие 
с принципа на солидарност 
най-съществените усилия 
във финансов план все та-
ка ще бъдат съсредоточени 
върху най-слабо развитите 
региони и държави членки.

Понастоящем вече текат 
дебатите относно начина, 
по който нашето регионал-
но и социално финансиране 
трябва да се адаптира към 
новите предизвикателства 
пред ЕС. Ще се радваме да 
получим коментари от въз-
можно най-широк кръг лица, 
като за целта дадох начало на 
обществена консултация. Тя 
започва на 11 ноември и ще 
продължи до края на януари. 
Вашите становища ще пред-
ставляват ценен принос към 
официалните законодателни 
предложения във връзка с 
бъдещето на политиката на 
сближаване, които аз и мо-
ите колеги от комисията ще 
представим през следващото 
лято.

* Коментарът на 
еврокомисаря е специално за 

в. "Пари"

Политиката 
на сближа-

ване в ЕС основно 
продължава да 
бъде насочена към 
най-слабо разви-
тите региони и 
държави членки

Йоханес Хаан*,
европейски комисар  
за регионална политика

ваното от националните и 
регионалните органи още 
по-осезаеми. 

Целите
За да постигнем това, след-
ва да набележим ясни кон-
кретни цели, които да са 
в унисон с поставените за 
2020 г. дългосрочни общи 
цели. Необходимо е да из-
готвим всеобхватна обща 
стратегическа рамка на 
равнището на ЕС, в която 
подробно да се изложат ин-
вестиционните приоритети, 
да се набележат реформите, 
необходими за постигане на 
ефикасност при инвести-
ране, и да се осигури коор-
динация между видовете 
финансиране от ЕС. 

Държавите членки ще 
трябва да изготвят свои 
национални програми за 
реформа в съответствие със 
стратегическите приорите-
ти, като начинът за тяхното 
постигане ще бъде опреде-
лен в договор между дър-
жавите членки и комисията. 
В този договор следва да 
залегнат конкретни усло-
вия като необходимостта 
от развиване на основните 
транспортни и енергийни 
междусистемни връзки и 
да се постави акцент върху 
важното значение на наци-
оналното координиране на 
финансирането, получава-
но от различни източници 
от ЕС, с цел осигуряване България продължава да е една от най-бедните държави в Европейския съюз▶

Благодарение на политиката за сближаване в ЕС от 2000 до 2006 г. са създадени 1.4 млн. нови работни места                            Снимки BloomBerg▶
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Годината  
на промените

Развитие 
Първо „за” 
за проекта за 
градската мрежа 
на Бургас  
Европроектът за 
интегриран градски 
транспорт в община 
Бургас бе одобрен от 
Министерството на 
регионалното разви-

тие и благоустройство-
то (МРРБ), съобщиха 
оттам. Предстои доку-
ментацията да бъде 
изпратена и за одобре-
ние от Европейската 
комисия. 
Това е първият голям 
проект по Оперативна 
програма „Регионално 
развитие”, като обща-
та му стойност е 131.2 
млн. лв., от които без-

възмездната помощ е 
83.49%. 
С парите по проекта 
ще се обновят пре-
возните средства, ще 
се изгради централ-
на автобусна спирка, 
предвидено е да се 
въведе система за бърз 
автобусен транспорт 
и да се изградят вело-
алеи и пешеходни над-
лези. 

европари

Разплащането по програмата за 
селските райони се ускори, но 
бенефициентите станаха „жертва” 
на непрекъснато променящи се 
условия и липса на информация
Преглед
европрограми

2010 г. е към края си и обикновено по това време се 
правят равносметки за всичко свършено или несвър-
шено през годината. Това е и формалният повод  
в. „Пари” да публикува в следващите няколко броя пре-
глед на програмите, финансирани със средства от 
европейските фондове. Целта е да бъдат откроени 
добрите практики и промени, но и недостатъците 
и липсата на напредък, така че в края на следващата 
година резултатите да бъдат по-добри. Анализите 
ще бъдат подготвени от консултанти и експерти в 
съответната област. Първата тема бе Оперативна 
програма „Конкурентоспособност”, днес правим пре-
глед на „Програмата за развитие на селските райони”. 
В следващия брой очаквайте анализ на Оперативна 
програма „Развитие на човешките ресурси”.

▶

Тази година беше годината 
на промяна за Програмата 
за развитие на селските 
райони (ПРСР). Може да 
се откроят сериозни по-
ложителни промени, но в 
същото време и редица не-
решени проблеми, за да мо-
же програмата да изпълни 
целите си и действително 
да бъде двигател на българ-
ското земеделие и селските 

райони.

реформа, реформа и 
пак реформа
Тя започна с един директор 
на Държавен фонд „Земе-
делие” (ДФЗ) и завършва с 
нов, започна с един замест-
ник-министър, отговарящ 
за управлението на програ-
мата, и завършва с друг. В 
началото действаха едни 

наредби за кандидатстване 
и изпълнение на проектите, 
сега действат променените 
им варианти. Промените 
в наредбите през годината 
бяха толкова много, че ни-
кога не се знаеше дали има 
въведени промени, кога е 
направено това и дали това 
не бяха просто проекто-
промени или действителни. 
Разпечатахме многобройни 
варианти на всички наред-
би - действащи; проекто-
промени на наредби; про-
мени на наредби, отразени 
в други наредби; наредби 
за промяна на наредбите и 
т.н. Станахме свидетели на 
ситуации, при които про-
мяна в една наредба често 
водеше до актуализиране 
на няколко други, станахме 
свидетели и на промени със 
задна дата. 

Безспорно е, че рефор-
мирането на програмата е 
наложително, за да може 
да се повиши усвояемостта 
на средствата, а за да бъде 
тя действително полезна 
на бизнеса и общините, 
промените трябва да се въ-

веждат открито, прозрачно 
и навреме. Така ще се даде 
възможност на бенефици-
ентите да планират правил-
но инвестициите си и да са 
наясно дали отговарят на 
условията или не, когато 
кандидатстват. Но през из-
миналата година реформите 
бяха прекалено много и по-
някога хората ги научаваха 
прекалено късно.

Добрите промени
За бенефициентите на 
ПРСР най-положителната 
промяна бе въвеждането 
на навременно разплащане 
по проектите. Заплащането 
на финансовата помощ на 
проектите за бизнеса след 
тяхното изпълнение и от-
читане става в рамките на 
2 месеца (при предвидени 
4 по нормативна уредба). 
ПРСР вече е програмата с 
най-много разплатени сред-
ства в сравнение с другите 
европейски програми - над 
1 млрд. лв., от които повече 
от половината са платени 
през тази година. Това за 
една година е голям на-
предък в управлението на 
програмата и действително 
показва, че при наличие на 
желание в управляващите 
органи целите са реално 
постижими. 

Общините също се радват 
на изключително положи-
телна промяна в услови-
ята на плащане, която им 
дава възможност да имат 
капацитет да изпълняват 
проекти по ПРСР. Аван-

Визитка
Коя е  
Кристина  
Цветанска

Кристина Цветанска е 
изпълнителен директор 
на „Елана Инвестмънт” 
от 2006 г. Освен учре-
дител на Българската 
асоциация на консул-
тантите на европейски 
програми (БАКЕП) тя е и 
неин заместник-предсе-
дател от основаването 
й през ноември 2009 г. 

Тя е консултант с 10-
годишен опит в пред-
присъединителни про-
грами на ЕС, оператив-
ните програми на ЕС и 
международни донорски 

▶

▶

програми, с експертен 
опит в разработване, 
управление и консулти-
ране на инвестиционни 
проекти, финансирани 
от европейски инсти-
туции. 

Присъединява се 
към екипа на „Елана 
Инвестмънт” през 2002 
г. като ръководител 
„Финансово-икономиче-
ски анализи”.

Работила е като екс-
перт „Европейски схеми” 
в Държавен фонд „Земе-
делие” през 2002 г. и има 
7-годишен опит като 
финансист в банковия 
сектор.

Завършила е физика в 
СУ „Св. Климент Охрид-
ски” и „Банково дело” в 
УНСС.

▶

▶

▶

програми. Българската асо-
циация на консултантите 
по европейски програми 
(БАКЕП) обърна сериозно 
внимание през годината на 
този проблем, вследствие 
на което през втората по-
ловина на годината беше 
въведено ограничение по 
съответните мерки за кан-
дидатстване само с един 
проект. 

Не по-малко важен пози-
тив за общините е олекотя-
ването на бюрократични-
те процедури, свързани с 
контрола по провежданите 
от тях обществени поръч-
ки при изпълнението на 
проектите. Съгласно пре-
дишните изисквания об-
щините трябваше 2 пъти да 
изпращат копия от цялата 
си документация по прове-
дените тръжни процедури. 
Стандартно в сегашните 
условия на всеки обявен 
търг се явяват минимум 10 
оферента и общият брой 
страници на една такава 
документация се добли-
жава до 5000. За голямо 
облекчение на общините 
вече действа процедура на 

совото плащане от 20% 
беше повишено за тях на 
50%. В момента се разра-
ботва механизъм, с който 
ще се въведе и възможност 
за междинно плащане по 
проектите в размер на още 
30%. 

На следващо място като 
положителна промяна може 
да се отчете ограничава-
нето на броя проекти, по 
които една община може да 
кандидатства едновременно 
по мерките 321 и 322. Пър-
воначалната уредба даваше 
възможност на общините 
да кандидатстват едновре-
менно с неизчерпаем брой 
проекти, което доведе до 
абсурдната ситуация, при 
която редица изключително 
малки общини имат задъл-
жението да изпълняват и 
управляват много проекти 
с бюджети, многократно 
надвишаващи бюджета на 
общината, и изпълнението 
на тези проекти е на плещи-
те на един до двама общин-
ски служители. Паралелно 
същите тези служители 
трябва да се погрижат и за 
проектите им по другите 

▶ Фермерите проявиха изключително голям интерес                                   към възможността да купят земеделска техника с европари и напливът бе  
толкова голям, че бюджетът по програмата се изчерпа.                           Така дори и добри проекти останаха без финансиране, а бенефициентите  
затънаха в кредити                                                                            СНИмКА ЕмИлИя КОСТАДИНОВА
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▶ проектопредложения 
са получени по две про-
цедури по Оперативна 
програма „Администра-
тивен капацитет”, насо-
чени към централната, 
областните и общински-
те администрации 

засилен контрол само за оп-
ределени рискови общини и 
за другите отпада изисква-
нето да представят всички 
документи, а само договора 
с избрания изпълнител. 

Добри новини
Друга положителна промя-
на в политиката на ДФЗ и 
Министерството на земе-
делието и храните (МЗХ) 
също започна тази година 
и това е свързано с  пре- 
разпределяне на бюджета 
на програмата като прех-
върлянето на средства меж-
ду мерки и между оси. 

Последната съществена 
положителна промяна в на-
гласите на управляващите 
е свързана с намирането 
на баланс между контрол-
ните функции и желанието 
програмата да продължи 
да функционира с правил-
ните бенефициенти. Един 
от най-тежките моменти 
за месопреработвателната 
индустрия беше заклей-
мяването на списък с „98 
длъжници” по САПАРД 
- компании, които на прак-
тика съставляват цялата 

Промените 
в наредбите 

през годината бяха 
толкова много, 
че никога не се 
знаеше дали има 
въведени промени, 
кога е направено 
това и дали това 
не бяха просто 
проектопромени 
или действителни

Планове 
Подготвя се 
мегаагенция за 
еврофондовете
Обсъжда се създаването 
на мегаагенция, в която ще 
влязат всички управлява-
щи органи на оперативни-
те програми. Това съобщи 
министърът по управление 
на средствата от Европей-

ския съюз Томислав Дон-
чев. Идеята е политиките 
в отделните сектори да се 
изготвят и формулират в 
съответните министерства, 
а агенцията ще изпълнява 
инвестиционните намере-
ния. Обсъжда се създава-
нето на шест регионални 
структури по оперативни-
те програми - междинни 
звена в районите за плани-
ране, които ще осъществя-

ват част от управлението 
на процеса. Тези админи-
страции ще имат право-
мощия да контролират и 
планират пряко, на място, 
ефективното управление 
на средствата. „Така ще се 
увеличи и количеството, и 
качеството при планиране-
то и усвояването на сред-
ствата, осигурени от Евро-
пейския съюз”, коментира 
Дончев.

Негативният  
ефект
Като оставим настрана 
многобройните промени в 
наредбите, част от които 
са положителни, промените 
на условията за кандидат-
стване със задна дата, и то 
при липса на прозрачност 
и информация, както и без 
точно прецизиране на ново-
въведените условия, остава 
най-негативното явление за 
бенефициентите през тази 
година. Появиха се огра-
ничения за създаване на 
т.нар. „изкуствени условия” 
и за наличие на свързаност 
между бенефициентите, 
които не са прецизирани 
детайлно, не са ясни, не 
отговарят на нормалната 
бизнес логика и не отчи-
тат реалните структури на 
земеделския бизнес. Освен 
ограничителни по своята 
същност, тези промени бя-
ха  въведени със задна дата 
за подадени вече проекти, 
за които към момента на 
кандидатстване не е има-
ло подобни условия и са 
били изрядни спрямо пре-
дишните изисквания. Още 

по-големият проблем тук 
е свързан с факта, че тези 
проекти са подавани през 
миналата година и следо-
вателно е трябвало да бъдат 
и разгледани още тогава, 
когато тези ограничения не 
са съществували. И не на 
последно място трябва да 
се отбележи колко опасно 
може да бъде тълкуване-
то на т.нар. „изкуствени 
условия”, защото въпреки 
многократните запитвания 
на консултантите да бъдат 
изчерпателно изредени слу-
чаите, при които се попада 
в тази хипотеза, яснота по 
въпроса няма.

Съществен проблем, кой-
то все още стои пред про-
грамата въпреки усилията 
на администрацията, е го-
лямото забавяне в разглеж-
дането на проектите. Има 
много неразгледани проек-
ти, внесени през миналата 
година. На всички проекти 
по мярка 121 от 2009 г., ко-
ито не бяха одобрени тогава 
и чакаха повече от година 
оценка, макар вината да бе 
в административния капа-
цитет на ДФЗ, субсидията 

им се намали автоматично 
с 10% при одобрението им 
през 2010 г. 

има ли  
подведени
Неприятно подведени се 
чувстват зърнопроизво-
дителите, кандидати по 
мярка 121, подали проекти 
през 4-ти и 5-и период на 
прием за 2009 г., чиито 
проекти бяха отхвърлени 
през тази година накуп 
заради липса на бюджет. 
Напразно пилеене на сред-
ства и време от страна на 
2/3 от общините се оказа 
кандидатстването им през 
2009 г. по мярка 321, когато 
се оказа, че са подадени 
три пъти повече проекти 
от наличния бюджет за съ-
ответния период на прием, 
вследствие на което и те 
бяха отхвърлени. 

Липсата на информация 
за движението на проекта и 
неговия статус също беше 
пречка, която и до днес не 
е изцяло преодоляна. Но-
вото ръководство на ДФЗ 
дава заявка за коренна про-
мяна в информационната 

политика и отношението 
към бенефициентите. Обя-
вени са предстоящи про-
мени, които да осигурят 
прозрачност и наличие на 
информационен поток към 
бенефициентите, както и 
контакт с експертите на 
фонда, за да се осигури 
яснота за прогреса на про-
ектопредложението. 

Нова година, нов 
късмет
Така за ПРСР 2010 г. за-
вършва с надеждата на бе-
нефициентите и консултан-
тите, че добрите промени 
ще се запазят и утвърдят 
догодина. А също и че ще 
имаме възможност да ви-
дим комуникация между 
бизнеса и управляващите 
програмата в нов контекст 
- с осъзнат взаимен интерес 
инвестицията на тези евро-
пейски средства да свърши 
своята работа и да модер-
низира българското селско 
стопанство и общини.

Кристина Цветанска, 
изпълнителен директор на „Елана 
Инвестмънт” и зам.-председател 

на БАКЕП 

индустрия. Те бяха обяве-
ни за закононарушители 
вследствие на съмнения по 
техните проекти по про-
грама САПАРД, дадени на 
прокуратурата, разследва-
ни и с отнета възможност 
да изпълняват проекти по 
ПРСР. Сега, една година 
по-късно, нищо все още 
не е доказано и се търсят 
механизми да се даде въз-
можност на тези предпри-
ятия да кандидатстват по 
мярка 123, която е изцяло 
предназначена за тях. 

▶ Фермерите проявиха изключително голям интерес                                   към възможността да купят земеделска техника с европари и напливът бе  
толкова голям, че бюджетът по програмата се изчерпа.                           Така дори и добри проекти останаха без финансиране, а бенефициентите  
затънаха в кредити                                                                            СнИмКА ЕмИлИя КОСтАдИнОвА

Ускоряване на плащанията

Повишаване на авансовите плащания за общините от �� на ��%

Ограничаване на броя проекти, с които една община 
може да кандидатства

Олекотяване на бюрократичните процедури, свързани
с контрола на провежданите от общините обществени поръчки

Обещано бе, че ще се поиска разрешение от Европейската
комисия за прехвърляне на средства от една към друга мярка

На фирмите, чиито проекти по програма САПАРД се проверяват
от прокуратурата, се предоставя и възможност все пак 
да кандидатстват и по ПРСР, преди да е приключила проверката

Промяна в условията за кандидатстване със задна дата, и то 
при липса на прозрачност и ясна и изрична информация

Въвеждане на нови „изкуствени" условия, които ограничават кръга 
на потенциалните бенефициенти

Голямо забавяне в разглеждането на проектите

Отхвърляне на проекти заради липса на бюджет по програмата

Липса на информация за движението на проекта и неговия статус

Добрите и лошите резултати накратко
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IT компаниите винаги 
правят бомбастични изя-
вления. Когато в начало-
то на тази седмица Марк 
Цукърбърг от Facebook 
обяви новата инициатива 
на компанията - социал-
на мрежа за съобщения, 
той подчерта, че това не 
е просто e-mail. Това е 
система за съобщения от 
следващо поколение. 

Новата услуга на прак-
тика ще обединява всички 
съобщения, които потре-
бителите получават по 
различните канали във 
Facebook.

Историята за това как 
Цукърбърг е стигнал до 
заключението, че в сегаш-
ната система има нещо 
нередно, също е необикно-
вена. Преди няколко годи-
ни той разговарял с гимна-
зисти, които му казали, че 
рядко ползват електронна 
поща, защото е прекалено 
бавна и твърде официална. 
Така младият основател на 
социалната мрежа решил, 
че Facebook има нужда от 
нещо по-просто, лично и 
почти мигновено - нещо, 
което бъдещото поколение 
компютърни ентусиасти 
биха използвали.

интеграция
Сега Зукърбърг и компания 
разкриват новата си сис-
тема за съобщения, която 
интегрира всички различни 
начини, по които хората 
комуникират помежду си. 
Системата обхваща e-mail, 
IM (instant message) съоб-
щения, SMS-и и естествено 
съобщенията във Facebook. 
Потребителите ще разпо-
лагат с единна история 
на разговорите си, както 
и със „социален inbox”, 
който подрежда съобще-
нията според това „какво 
искат най-много”. „Идея-
та е да вземем разговори-
те от различните канали 
и да ги вплетем в едно”, 
казва инженерният дирек-
тор на компанията Андрю 
Бозуърт. Той подчертава, 
че системата определено 
не е e-mail, а е базирана 
на модела на програмите 
за чат. Въпреки това като 
част от услугата сайтът 
ще предостави на всички 
желаещи и @facebook.com 
e-mail адрес.

Facebook обяви система за съобщения, която 
слива всички канали за комуникация в едно
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Как Цукърбърг 
направи поща 
в социалната 
мрежа

опит за убийство
На практика компания-
та интегрира електронна 
поща в съществуващата 
система за съобщения в 
реално време на сайта. В 
момента тя се ползва от 
350 от общо петстотин-
те милиона потребители 
на Facebook, а дневно се 
изпращат около 4 млрд. 
съобщения. Въпреки че 
от компанията отричат да 
имат желание да се кон-
курират с някоя конкретна 
фирма, мнозина определи-
ха начинанието като опит 
за „убийство” на Gmail, 
онлайн пощенската услуга 
на Google. Тези подозре-
ния далеч не са без осно-
вание. Социалният inbox 
например напомня на така 
наречения „приоритетен 
inbox”, който Google тест-
ват от няколко месеца в 
своя Gmail.

Реципрочност
Двете компании - Google и 
Facebook, са в сложни от-
ношения от години. Google 
е лидер в няколко ниши от 
интернет пазара, като тър-
сенето например, но някак 
проспа бума на социалните 
мрежи, начело на който 
беше Facebook. Оттогава 
гигантът е в догонваща по-
зиция. Търканията между 
тях започнаха през 2008 г., 
когато от Facebook блоки-
раха приложението Friend 
Connect на Google. Чрез 
него всеки потребител мо-
же да изтегли списъка на 
приятелите си от дадена 
социална мрежа заедно с 
техните e-mail адреси и 
телефонни номера. Това 
не се хареса на Facebook, 
които явно нямат жела-
ние да делят събраната 
информация с никого. Те 
позволяват единствено 
изтеглянето на списък с 
имена, но без други детай-
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ли. Отговорът на Google 
закъсня доста, но все пак 
се появи - от началото на 
този месец Facebook по-
пада под ударите на нови 
правила на Gmail, според 
които компанията няма 
право на достъп до контак-
тите на потребителите на 
услугата, ако не предос-
тави реципрочен достъп. 
Това означава, че ако да-
ден потребител си направи 
нов профил във Facebook, 
той не може директно да 
импортира контактите си 
от електронната поща на 
Google.

социален проблем
Хората от Маунтрин Вю 
обаче имат по-сериозни 
проблеми от невъзмож-
ността за достъп до кон-
такти. Те имат социален 
проблем. „Смятаме, че со-
циалният елемент е важна 
съставна част от успеха на 
всяко приложение. Това е 
насоката, в която мислим 
за този проблем”, казва 
Хюго Бара, директор на 
продуктовия мениджмънт 
на мобилни устройства в 
компанията. Google неед-
нократно се опитва да съз-
даде някаква конкуренция 
на социалните мрежи във 
вида, в който съществуват 
днес, като най-често из-
ползват Gmail като плат-
форма. Това е логично, 
тъй като пощенската им 
услуга вече има устано-
вена база от потребители, 
които лесно биха се прех-
върлили към нова мрежа, 
ако Google успеят да я 
нагодят правилно. Ето за-
що са толкова докачливи, 
когато Facebook ги напада 
на тяхна територия.

неуспехи
Досегашните опити на 
по-голямата компания да 
навлезе в бизнеса на по-
малката претърпяха бо-
лезнени неуспехи. Google 
експериментираха с Buzz, 
механизъм за социално 
обвързване, интегриран 
в Gmail, който обаче бе-
ше подложен на силни 
критики заради ниското 
ниво на защита на лич-
ните данни на потребите-
лите, които го използват. 
После компанията пусна 
Wave, софтуер за онлайн 

колаборация, който бе-
ше проектиран да слее в 
едно множество канали 
за комуникация, като со-
циални мрежи, различни 
wiki страници, поща и т.н. 
Вълната обаче оцеля по-
малко от четири месеца, 
преди Google да се отка-
жат от нея. Създаденият 
от тях социален портал 
Orkut се оказа сравнител-
но успешен, но не и там, 
където от Google се надя-
ваха - сайтът е популярен 
в Бразилия и Индия, но 
пазарният му дял в САЩ 
за 2010 г. е малко над 2%. 
Но както се казва в извест-
ната сентенция на Томас 
Едисон, Google все още не 
са се провалили, просто са 
намерили няколко начина, 
които не работят.

Прогнози
Все още е твърде рано да 
се дават прогнози дали 
проектът на Цукърбърг ще 
успее, или ще се провали. 
Facebook разполага с нещо 
много ценно - половин 
милиард потенциални по-
требители на новата си 
услуга. Обръщането на 
този потенциал в печалби 
обаче е съвсем различен 
въпрос, както компанията 
се убеди през първите го-
дини от съществуването 
си, когато имаше проблем 
с издръжката си. Сега, ко-
гато паричните проблеми 
на компанията изглеждат 
изгладени, Марк Цукър-
бърг спокойно може да 
гледа напред. Дали там 
вече няма да го чакат Ла-
ри Пейдж и Сергей Брин, 
предстои да видим. 

Основател 
на социал-

ната мрежа ре-
шил, че Facebook 
има нужда от 
нещо по-просто, 
лично и поч-
ти мигновено 
- нещо, което 
бъдещото поколе-
ние компютърни 
ентусиасти биха 
използвали
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Компанията продъл-
жава да инвестира в 
служителите си, но 
въпреки това не е 
сигурно, че ще успее 
да ги задържи
Google е известна като една 
от най-добрите възможни 
местоработи в Силиконо-
вата долина. Тя наема ня-
кои от най-острите умове, 
които индустрията може да 
предложи. Оказва се обаче, 
че да задържи тези таланти 
е доста по-трудно. През 
последните няколко сед-
мици интернет гигантът 
загуби някои от най-високо-
поставените си кадри, като 
съоснователя на YouTube 
Чад Харли, съоснователя на 
AdMob (дъщерна компания, 
занимаваща се с реклама) 
Омар Хамуи и създателя на 
Google Maps и Wave Ларс 
Расмусен.

Жертва на растежа
По всичко изглежда, че ком-
панията е жертва на собст-
вения си растеж. Според 
запознати Google се бори 
с трудностите на премина-
ването от стартираща ком-
пания към игралното поле 
на големите играчи. Това е 
цената на успеха - повече 
срещи, повече съвещания и 
повече бюрокрация. Имен-
но административният про-
блем става все по-сериозен 
в компанията. Когато Рас-
мусен напусна, той даде ка-
то причина за решението си 
огромния размер на Google 
в момента. Корпорацията 
има близо 25 хил. служите-
ли, а Расмусен се е запътил 
към Facebook, където рабо-
тят едва 2000 души. 

изтичане на мозъци
Той не е единственият - ако 
се съди по профилите на 
служителите на Facebook в 
бизнес ориентираната соци-
ална мрежа LinkedIn, около 
15% от тях са работили в 
Google. Трансферът на ка-
дри между двете компании 
стига до върха: номер две 

Широките пръсти на Google

Както пове-
чето IT мас-

тодонти Google 
седи върху плани-
на от пари - по-
вече от 33 млрд. 
USD към края на 
септември

в йерархията на Facebook 
е Шерил Сандберг - бивш 
директор Продажби в ин-
тернет на Google. През юли 
тази година имаше и друг 
трансфер на ключови ка-
дри. Бившият директор на 
продажбите в компанията 
от Маунтин Вю Брет Тей-
лър стана новият техниче-
ски директор на социалния 
сайт.

Въртящата се врата
Този проблем съвсем не 
се проявява единствено в 
Google. Анализатори каз-
ват, че в Силиконовата до-
лина това е част от живота. 
Други солидни IT компа-
нии, като Microsoft и Yahoo, 
също са подложени на „из-
тичане на мозъци” към 
Facebook. Но Google също 
е бенефициент понякога. 
Различните компании имат 
различни методи за справя-
не с „въртящата се врата” 
на техните офиси за човеш-
ки ресурси. Google отдавна 
работи по реорганизацията 
на структурата си, създа-
вайки по-малки екипи, ко-
ито позволяват по-голяма 
автономност. Това е една от 
причините корпорацията да 
произвежда толкова много 

нови продукти, но почти 
всички да са в бета-версия 
- не всичко трябва да мина-
ва през топшефовете като 
основателите Лари Пейдж 
и Сергей Брин. Някои от 
служителите на компанията 
определят този подход като 
прекалено хаотичен, но пък 
той позволява създаване-
то на странични проекти 
като роботизираните коли 
например.

Бонуси
Понякога обаче свободата 
на действие не е достатъчна 
мотивация, затова миналата 
седмица от Google пред-
приеха безпрецедентната 
стъпка да вдигнат запла-
тите на всички служители 
с 10%, както и да получат 
1000 USD коледен бонус. 
Компанията скоростно 

уволни служителя, отгово-
рен за оповестяването на 
това повишение на запла-
тите. Четирима високопос-
тавени директори получиха 
отделни бонуси и 30% уве-
личение на заплатите. Не 
най-високопоставените, все 
пак главният изпълнителен 
директор на компанията 
Ерик Шмид и двамата ос-
нователи Пейдж и Брин 
остават със заплата от един 
долар.

Привлекателни  
възможности
Както повечето IT масто-
донти Google седи върху 
планина от пари - повече 
от 33 млрд. USD към края 
на септември. В момента 
тези пари не им носят почти 
никаква доходност, тъй като 
са вложени в консерватив-
ни схеми. Ето защо Google 
изпраща ясно послание, че 
за тях най-важни са инвес-
тициите в настоящите им 
работници. Въпреки това 
не е ясно дали ще успеят да 
задържат талантливите си 
служители - възможностите 
в стартиращи компании из-
глеждат изключително при-
влекателни за много от тях.

Пламен Димитров

Снимка shutterstock

70% от потребителите предпочитат 
оригиналния софтуер пред фалшификата
Според международно 
проучване, направено по 
поръчка на Microsoft, 70% 
от потребителите предпо-
читат оригиналния софтуер 
пред фалшивия. Анкети-
раните са на мнение, че 
оригиналните програми са 
по-сигурни, по-стабилни и 
по-лесни за поддръжка от 
фалшивите им имитации. 
Най-основните страхове за 
работа с фалшив софтуер са 
загубата на данни и кражба-
та на идентичност. Според 
данните на изследването 
запитаните подкрепят пра-
вителствата и индустриите, 
които вземат мерки срещу 
фалшивия софтуер.

Проучването обхваща  
38 000 души в 20 държави 
по целия свят. Мнозинство-
то от анкетираните споде-
лят, че биха избрали ори-
гинален софтуер, ако имат 

възможността да направят 
такъв избор, но присъст-
вието на висококачествени 
фалшификати на софтуер-
ни продукти прави разли-
чаването им трудно дори 
за хора, които ежедневно 
работят с тези технологии. 
Един от начините за измама 
е продажбата на софтуер по 
интернет през аукционни 
сайтове като eBay. Там се 
разпространяват фалши-
фикати, които на външен 
вид силно наподобяват 
известни софтуерни про-
дукти, като се различават 
единствено по наличието 
на допълнителни етикети 
или надписи върху кутии-
те, както и по липсата на 
холограмен стикер. Според 
Microsoft потребителите 
все по-често сигнализират 
за наличието на фалшив 
софтуер на пазара.  

създателят на Facebook Марк Цукърбърг смята, че                                     електронната поща е твърде бавна и официална, за 
да се хареса на младото поколение
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TEDx конференцията 
в София среща 
младежи с идеи и 
постижения 
 
Често презентациите са до-
садно задължение. Тогава 
резултатът е полупразна или 
изпозаспала зала. 

В събота обаче в София се 
очакват 19 презентации, за 
които има стотици желаещи 
и не повече от 150 места. Ко-
ето включва самите лектори 
и официалните гости.

Този интерес предизвиква 
първата организирана в Со-
фия младежка конференция 
TEDxYouth. Тя ще се про-
веде в аулата на Софийския 
университет „Св. Климент 
Охридски”, но не всеки ще 
може да присъства.

TEDx събитията от години 
са предпочитано събитие, 
което се провежда на раз-
лични места по света. Там 
хора от всякакви възрасти 
научават интересни неща от 
света на технологиите, обра-
зованието и дизайна (TED е 
съкращение от Technology 
Education and Design). Сред 
лекторите попадат известни 
учени, нобелови лауреати, 
политици, певци, актьори. 
Популярни имена, взели 
участие в различните TED 
събития, са бившият премиер 
на Великобритания Гордън 
Браун, бившият американ-
ски президент Бил Клинтън, 
милиардерът Бил Гейтс, Ал 
Гор, Питър Гейбриъл, Ку-
инси Джоунс, Боно от U2... 
Независимо колко известни 
и важни са лекторите, усло-

вието е едно - презентацията 
им не трябва да е по-дълга от 
18 минути. После лекциите 
им се качват в интернет и 
милиони потребители в света 
могат да ги чуят. 

Истински желана 
лекция
Съботните лектори в София 
са в категория „младежи” и 
са избрани на база някакво 
постижение, обясни Милена 
Ленева, която е от органи-
заторите на събитието. Така 
например презентация в съ-
бота ще изнесе химик, който 
има патент от Франция за 
свое откритие. Кратки про-
фили на презентаторите мо-
же да се видят на сайта www.
tedxyouthsofia.com.

Конференцията в София ще 
се събере в четири панела:

▶ Око да види, ръка да пи-
пне

▶ Кой е учителят
▶ Отвъд границите

▶ Социален дизайн
Темите на самите лекции се 

пазят в тайна до последния 
момент.

И печелившите са...
Организаторите все още не 
могат да посочат общия брой 
регистрирали се да присъст-
ват на софийската конфе-
ренция. Стотици младежи са 
изявили желание за участие, 
но от тях организаторите ще 
отсеят само част на базата на 
идеите, желанията и мечтите, 
които са описали. 

История
TED се ражда като глобална 
платформа за споделяне на 
идеи. В началото лектори са 
известни лица от различни 
области. Конференцията се 
състои от няколко панела 
на различни теми, като във 
всеки участват по няколко 
лектори.  

Първите конференции се 

провеждат всяка пролет в 
Лонг Бийч и Палм Спрингс. 
Популярността на събитието 
нараства много бързо, а же-
лаещите резервират билети 
година по-рано. Таксата за 
участие е висока, но това не 
спира редовната публика. 

С годините платформата 
търпи развитие - появяват 
се и други конференции и 
форуми. Например учредена 
е награда от 100 хил. USD, 
чрез която хора с интересни 
идеи получават шанса да ги 
реализират. Програмата TED 
Fellows пък помага на инова-
тори от целия свят да станат 
част от TED обществото. 

В случай че някой не е ус-
пял да присъства на дадена 
лекция или иска да я чуе 
още веднъж, има TED Talks 
- платформа, която позволява 
на всички по света да видят 
пълните записи на интересни 
лекции в интернет. Презента-
циите се превеждат на вся-
какви езици, а българският е 
вторият най-превеждан език 
в света на TED. Все по-честа 
практика е и излъчването 
на събитията на живо по 
интернет. 
 
TED навсякъде  
по света
Популярността на платфор-
мата кара нейните създатели 
да предоставят възможност 
на хората, които още не са до-
били световна известност да 
споделят идеите си. Така се 
появява младежката програ-
ма TEDx. В България TEDx 
се организира за първи път в 
началото на тази година. 

елина Пулчева

в случай че някой не е успял да присъства на дадена лекция или иска да я чуе още веднъж, има TED Talks - платформа, която позволява на всички по света да видят 
пълните записи на интересни лекции в интернет снимка емилия костадинова

▶

Една различна лекция
Пояснение
Какво е TED
▶ За първи път TED се провежда като еднократна кон-
ференция през 1984 г. ежегодно събитието започва да се 
случва от 1990 г. под мотото „идеи, които си струват”. 
▶ Първоначално темите, които обхваща конференци-
ята, са насочени към технология, забавление и дизайн 
(TED - Technology, Entertainment, Design). с нарастващия 
интерес се разширява и обхватът на областите, които 
попадат във фокуса на събитието. 
▶ През 2006 г. записи от конференциите може да се гле-
дат безплатно в интернет на сайта TED.com. към юли 
2010 г. в сайта на TED са качени над 700 записа на све-
товноизвестни личности от света на науката, поли-
тиката, изкуствата. всяка пролет в лонг Бийч и Палм 
спрингс се провежда основната TED конференция. 

60
▶ събития TEDxYouth ще 
се проведат по целия 
свят

33
▶ ще са точките, от 
които ще се излъчва на 
живо онлайн

19
▶ презентации ще бъдат 
представени в четирите 
панела в софия

3
▶ минути е 
продължителността на 
най-кратката лекция

15
▶ минути е най-дългата

11
▶ годишен е  
най-младият  
лектор

25
▶ години е максимално 
допустимата възраст  
за лекторите

26
▶ години е 
възрастовият таван 
за публиката

TEDxYouthDay  
на 20 ноември
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